
نگاهی به ظرفیت های همکاری 
تجاری ایران و آفریقا

حجم تبادلات تجاری آفریقا در سال 
گذشــته حدود ۱۲۰۰ میلیارد دلار 
بود که ســهم ایران از این تبادلات 
ناچیــز بوده اســت، اما بــا توجه به 
ویژگی های مشترک و جمعیت رو به 

رشد آفریقا، می توان در راستای توسعه همکاری ها گام برداشت. به گزارش ایسنا، 
شب گذشته رئیس جمهوری عازم قاره آفریقا شد و در طی این سفر سه روزه از 
سه کشور کنیا، اوگاندا و زیمبابوه بازدید خواهد کرد. طبق اعلام سخنگوی دولت، 
هدف اصلی سفر رئیس جمهوری به قاره آفریقا ارتقای روابط با کشورهای دوست 
و همسو، توسعه بازار محصولات دانش بنیان و صادرات خدمات فنی، مهندسی، 
کشــاورزی و پزشکی است. طبق اظهارات قائم مقام باشگاه تجار ایران و آفریقا، 
در سال قبل بیش از ۱۲۸.۵ هزار تن کالا به ارزش ۷۳ میلیون و ۷۸۱ هزار دلار، 
تجــارت ایران با کنیا ، اوگاندا و زیمباوه بود کــه  ۱۲۴ هزار و ۲۱۴ تن کالای 
ایرانی به ارزش ۵۴ میلیون و ۶۶۷ هزار دلار، ســهم صادرات ایران و ۴۳۵۱ تن 
کالا به ارزش ۱۹ میلیون و ۱۱۴ هزار دلار، سهم واردات ما از این سه کشور بوده 
است . صادرات ایران به کنیا ۵۳.۲ میلیون دلار، به اوگاندا ۱.۲ میلیون دلار و به 
زیمباوه ۲۳۶ هزار دلار بوده و قیر با ۴۱ میلیون دلار، ۷۵ درصد ارزش صادرات 
ایران به این سه کشور را به خود اختصاص داده و بعد از آن روغن صنعتی با ۳.۷ 
میلیون دلار، سایر فراورده های نفتی با ۲.۳ میلیون دلار و رشته های خوراکی  با 
۱.۹ میلیون دلار و پلی اتیلن با ۹۵۵ هزار دلار قرار دارند. عسل، پسته، کشمش، 
میوه خشک، زعفران ، کنسرو ماهی، شیرینی و شکلات، بیسکوئیت، رب گوجه، 
مکمل غذایی، گچ و سیمان، دارو، واکسن و تجهیزات پزشکی، اوره، محصولات 
آرایشی، کائوچو، چمدان، فرش و گلیم، کفش و کلاه، ظروف شیشه ای، ماشین 
آلات صنعتی، سیم و کابل، تراکتور، مبل ، سایبان و شیرآلات از دیگر کالاهای 
صادراتی ایران به سه کشور کنیا، اوگاندا و زیمباوه بودند که ۹۷ درصد صادرات 

انجام شده به مقصد کنیا بوده است.
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۵ ســند همکاری میان مقامات عالی رتبه ایران و کنیا و در حضور روســای جمهور دو کشــور به امضا رســید. به گزارش ایســنا ، مراسم امضای اسناد و 
تفاهم نامه های همکاری میان جمهوری اسلامی ایران و کنیا برگزار شد و مقامات دو کشور ۵ سند همکاری امضا کردند. این اسناد همکاری در حوزه های 
دامپزشکی، ارتباطات، فرهنگ، شیلات و فنی حرفه ای بود که از سوی وزرای »امور خارجه«، »اطلاعات، ارتباطات و اقتصاد دیجیتال«، »گردشگری، حیات 
وحش و میراث«، »معدن، اقتصاد آبی و امور دریایی« و »آموزش کنیا« و  وزرای امور خارجه و تعاون، کار و رفاه اجتماعی جمهوری اسلامی ایران در حضور 

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران و ویلیام روتو رئیس جمهور کنیا به امضا رسید.

www.sobh-eqtesad.ir

در حضور روسای جمهور دو کشور صورت گرفت؛

امضای ۵ سند همکاری میان ایران و کنیا
info@sobh-eqtesad.ir

پتانسیل  خفته انرژی برای 
ایران در قاره آفریقا

نماینده سابق ایران در اوپک گفت: ایران می تواند اقدامات متعددی 
را در حوزه انرژی در قاره آفریقا انجام دهد و از این پتانسیل خفته 
به نحو احســن استفاده کند. محمد خطیبی در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به سفر رئیس جمهور به قاره آفریقا و ظرفیت های موجود 
در حــوزه انرژی که می تواند مــورد مذاکره قرار بگیرد، اظهار کرد: 
قاره آفریقا مورد توجه کشورها نبوده و باید گفت که پتانسیل های 
آن مغفول مانده اســت که ایران می تواند از این ظرفیت اســتفاده 
کند. وی با بیان اینکه ساخت پالایشگاه و سرمایه گذاری روی این 
موضوع در قاره آفریقا علاوه بــر هزینه بالا نیازمند زمانی طولانی 
است اما می توان از پتانسیل پالایشگاه های موجود در این کشورها 
اســتفاده کرد، گفت: ایران می تواند روی پالایشگاه های موجود در 
این کشورها سرمایه گذاری کند و از این طریق میزان صادرات خود 
را افزایش دهد. نماینده سابق ایران در اوپک افزود: ایران ثابت کرده 
که در این حوزه پتانسیل های بالایی دارد و می تواند در مسیر ارتقا 
پالایشگاه های کشورهای دیگر و افزایش صادرات خود گام بردارد بی 
شک کشورهای قاره آفریقا نیز می تواند گزینه مناسبی در این حوزه 
باشد. خطیبی با اشــاره به پتانسیل  گسترش همکاری ها و انتقال 
دانش فنی به قاره آفریقا، گفت: کشورهای آفریقایی، سرزمین هایی 
سرشــار از استعدادها و منابع غنی هســتند که متأسفانه در چند 
قرن گذشــته همواره مورد دستبرد کشورهای غربی قرار گرفته اند 
در این شــرایط ایران می تواند در حــوزه انتقال دانش فنی به این 
کشــور گام بردارد. وی با بیان اینکه بی شک کشورهای قاره آفریقا 
نیز باتوجه به ظرفیت های ایران موافق توسعه همکاری ها در حوزه 
انرژی است، گفت: در مذاکرات قبلی که بین ایران و کشورهای قاره 
آفریقا صورت گرفت نیز شــاهد استقبال کشورهای آفریقایی برای 
توسعه همکاری ها در حوزه انرژی بودیم و باید گفت که این موضوع 
برای ایران نیز یک فرصت حساب می شود. به گزارش ایسنا، هدف 
اصلی سفر رییس جمهوری به قاره آفریقا ارتقای روابط با کشورهای 
دوست و همســو، توســعه بازار محصولات دانش بنیان و صادرات 
خدمات فنی، مهندسی، کشاورزی و پزشکی و بطورکلی تنوع بخشی 
به مقاصد صادراتی جمهوری اسلامی ایران است. در طی این سفر 
ســه روزه از سه کشور کنیا، اوگاندا و زیمبابوه بازدید می کند، این 
نخستین سفر رئیس جمهور ایران به آفریقا پس از یازده سال است 
و برخی وزرا و مقامات از وزارتخانه های بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی، جهاد کشــاورزی، کار، تعاون و رفاه اجتماعی و معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان نیز در این سفر رئیس جمهور را 
همراهی می کنند. اگرچه حجم تجارت خارجی ایران با قاره آفریقا 
نسبت به سال ۹۹ جهش ۱۰۰ درصدی داشته است، اما طبق اعلام 
دولت این رقم کافی نیست و روابط اقتصادی باید متناسب با بازار 

حدوداً ۶۰۰ میلیارد دلاری قاره آفریقا افزایش یابد.

سـرمقـاله

بازگشت بزرگترین شناور مقابله با 
آلودگی های نفتی به آب های ایران

مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر از بهره برداری آزمایشی شــناور چندمنظوره دریاپاک۱ 
به عنوان شــناور تخصصی مقابله با آلودگی دریایی پس از اتمام تعمیرات اساســی ۱۴ ماهه، در مسیر 
بوشــهر - خارگ خبر داد. به گزارش ایسنا، شــناور چندمنظوره دریاپاک۱ به عنوان شناور تخصصی 
مقابله با آلودگی دریایی پس از اتمام تعمیرات اساســی ۱۴ ماهه، در مســیر بوشــهر - خارگ مورد 
بهره برداری آزمایشی قرار گرفت. محمد شکیبی نسب مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر گفت: 
شناور دریاپاک ۱ نخستین و بزرگترین شناور چندمنظوره مقابله با آلودگی های نفتی کشور و یکی از 
افتخارات مهم سازمان به واسطه بهره گیری از توان و تخصص متخصصان داخلی است.  این شناور که با 
۲۱ میلیون یورو سرمایه گذاری سازمان بنادر و دریانوردی ساخته شده در زمان فعالیت خود نقش قابل 
توجهی در پاک سازی آلودگی های نفتی ایفا کرده است. وی ادامه داد: انتظار می رود شناور دریاپاک۱ به 
عنوان شناوری پیشرفته و با استانداردهای روز دنیا پس از تعمیر اساسی به طور مجدد برای پاک سازی 
آلودگی های نفتی در آب های جنوب کشــور بهره گیری شود. طول این شناور حدود ۵۵,۵، عرض آن 

۱۳ و ارتفاع آن ۶ متر و دارای آبخور ۴ متری است و حداکثر تا ۱۶ گره دریایی امکان حرکت دارد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر یادآور شد: این شناور با مخزن جمع آوری آلودگی نفتی به 
مقدار ۵۵۰ مترمکعب ظرفیت حمل ۲۲ خدمه دریایی دارد که ۱۰ نفر خدمه و ۱۲ نفر نیز پرســنل 
مقابله با آلودگی های نفتی هســتند. به گزارش ســازمان بنادر و دریانوردی، شکیبی نسب گفت: این 
استان با ۹۶۷ کیلومتر مرز آبی با خلیج فارس همواره در معرض آلودگی های نفتی قرار دارد که شناور 
دریاپاک ۱ کمک شایانی به مهار این آلودگی ها داشته است. تعدد سکوها و میدان های نفتی منجر شده 

تا حفاظت از محیط زیست دریایی همواره در اولویت های راهبردی این اداره کل باشد.

به گفته معاون ساخت و توسعه راه آهن شرکت 
ساخت، منابع مالی برای طرح راه آهن اردبیل-

میانه اختصاص یافته و در حال حاضر ۸۹ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و برنامه ریزی شده تا پایان 
ســال مورد بهره برداری قرار گیــرد. به گزارش 
ایســنا،  پروژه راه آهن میانه – اردبیل بخشــی 
از طــرح راه آهن میانه – اردبیــل – پارس آباد  
است که با هدف اتصال اســتان اردبیل و عبور 

مســافری،  قطارهای 
بــاری با مســیر ریلی 
اطمینان  قابل  و  ایمن 
به طول حــدود ۱۷۵ 
ایســتگاه  از  کیلومتر 
راه آهــن  در  زاویــه 
میانه – تبریز شــروع 
و با عبور از شهرستان 
کوثر وارد شهر اردبیل 
ســرعت  می شــود. 
ایــن طــرح، حداکثر 
در  کیلومتــر   ۱۶۰
قطارهای  برای  ساعت 
مســافری و حداکثــر 
در  کیلومتــر   ۱۲۰

ساعت برای قطارهای باری در نظر گرفته شده 
است. همچنین برای سال اول بهره برداری از این 
پروژه، ۶۰۰ هزار نفر مسافر و دو میلیون و ۵۰۰ 
هزار تن بار پیش بینی شده است. در این راستا به 
نقل از وزارت راه و شهرسازی، سیدحامد عاملی 
اســتاندار اردبیل در بازدید از پروژه های راه آهن 
اردبیل و چهاربانده کردن راه اردبیل، ســرچم و 
محور اردبیل، بودالالو و پل های زیرگذر سرچم،  
بر تکمیل نهایی این پروژه ها تاکید کرد و گفت: 
با اقدامات انجام شده، از تخصیص اعتبارهای لازم 

تا نشست های مکرر جهت تامین نیازمندی ها و 
رفع موانع با همت دولت سیزدهم و پیگیری های 
نماینده ولی فقیه در استان، نمایندگان مردم و 
مسئولین اســتانی، اکنون پروژه راه آهن اردبیل 
در شرایط خوبی قرار گرفته و از نقطه ی بحرانی 
خارج شده است. پس از سفر ریاست جمهوری 
به استان اردبیل در سال ۱۴۰۰، نگاه ویژه ملی 
و اســتانی برای تکمیل این پروژه شکل گرفت 

و در گام نخســت نیز همت شــد تا بخش های 
سخت و گلوگاه ها مرتفع و تکمیل شود. آخرین 
خبر از راه آهن میانه-اردبیل. پیشرفت فیزیکی 
راه آهن میانه- اردبیل به بیش از ۸۸ درصد رسید 
علی نیکزاد نماینــده مردم اردبیل، نیر، نمین و 
سرعین در مجلس شــورای اسلامی نیز در این 
بازدید گفت: این پروژه در قانون بودجه با عبارت 
اتصال راه آهن اردبیل - پارس آباد به شبکه ریلی 
اســت و بنده و سایر مسئولان و نمایندگان هم 
اصرار دارند که به محض اتمام راه آهن اردبیل - 

میانه کلنگ راه آهن اردبیل - پارس آباد بر زمین 
زده شــود.  ســه پروژه مهم برای استان اردبیل 
در دســت پیگیری اســت از جمله راه آهن که 
عزم دولت، اســتاندار و نمایندگان بر این است 
تا ســفر آینده رئیس جمهور به استان با افتتاح 
این پروژه اتفاق بیافتد و دومی پروازهای فرودگاه 
که پیگیری می شود و دیگری جاده سرچم مسیر 
ارتباطی اردبیل - تهران است. منابع مالی برای 
طرح مهم راه آهــن اردبیل - 
میانه اختصاص یافت همچنین 
عباس خطیبی معاون ساخت 
و توســعه راه آهــن، بنــادر و 
فرودگاه های شــرکت ساخت 
و توســعه زیربناهــای حمل 
و نقل کشــور در ایــن بازدید 
گفت: منابــع مالی برای طرح 
مهم راه آهــن اردبیل - میانه 
اختصــاص یافتــه و تــلاش 
می کنیم تا این پروژه بســیار 
ســخت و فنی را در نیمه دوم 
ســال جاری به پایان برسانیم.  
پروژه راه آهن اردبیل- میانه با 
۸۹ درصد پیشرفت فیزیکی از 
لحاظ ابنیه و سازه ها در حال اجراست و در بخش 
زیرسازی نیز ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
خطیبی پیش از این به ایسنا درباره راه آهن میانه 
- اردبیل گفته بود: کل هزینه های انجام شده در 
طرح تا کنون )شــامل صورت وضعیت ها، خرید 
مصالح، تملک، مطالعــات و ...( بالغ بر ۳۷ هزار 
و ۵۳۱ میلیارد ریــال )معادل ۳۷۵۳ میلیارد و 
۱۰۰ میلیون تومان( است. همچنین مجموع کل 
مطالبات پیمانکاران و مشــاوران طرح مبلغ ۱۳ 

هزار و ۱۹۸ میلیارد ریال است.

راه آهن اردبیل-میانه تا پایان سال بهره برداری می شود

شــرکت های بیمه ای موظف شــدند از ابتدای هفته جاری، مفاصاحساب 
بدهی های ناشی از عوارض آزادراهی را از متقاضیان خدمات بیمه شخص 
ثالث دریافت کنند، اتفاقی که به گفته مدیرکل بهره برداری از آزادراه های 
کشور، می تواند فرآیند الکترونیکی کردن عوارض آزادراهی را سرعت دهد.

به گزارش ایســنا، پرداخت عوارض آزادراهی در سفر یکی از الزامات برای 
راننده هنگام مسافرت است که با الکترونیکی شدن این پرداخت، کار تا حد 
زیادی آسان شده، کاهش زمان سفر، کاهش مصرف سوخت، صرفه جویی 
در استهلاک خودرو، پرداخت آسان عوارض، کاهش خرابی های رویه های 
آســفالتی در محل توقف دروازه های عوارض بخشی از مزایای الکترونیکی 

شــدن اخذ عوارض در آزادراه های کشور اســت. در لایحه بودجه ۱۴۰۲،  
فرماندهی کل انتظامی جمهوری اســلامی ایران و شرکت های بیمه گر به  
منظور حمایت از الکترونیکی کردن آزادراه های کشور به أخذ مفاصاحساب 
بدهی های ناشی از عوارض آزادراهی از متقاضیان تعویض پلاک خودرو و 
خدمات بیمه شــخص ثالث موظف شدند؛ این قانون در لایحه ۱۴۰۱ هم 
وجود داشــت اما با تعلل روبه رو شــد. با وجود این در نهایت شرکت های 
بیمه ای از ۱۷ تیرماه سال جاری موظف شدند برای صدور بیمه نامه شخص 
ثالث،  مفاصاحســاب عوارض آزادراهی و بزرگراهی را از راننده ها دریافت 

کنند.

الکترونیکی شدن عوارض آزادراهی سرعت می گیرد

رهبر انقلاب در دیدار فضلا، طلاب و مبلغین تبیین کردند:

اهمیت تبلیغ به روز و تاثیرگذار

سفر به قاره 
»فرصت ها«

قیمت دلار و درهم کاهشی شد

رییس جمهوری اسلامی ایران، پس از یازده سال در راس هیاتی سیاسی و اقتصادی به دعوت روسای جمهور کنیا، 
اوگاندا و زیمبابوه، با هدف تنوع بخشــی به مقاصد صادراتی ایران و توســعه روابط تجاری با کشورهای آفریقایی 

راهی قاره »فرصت ها« شد.....

کامیون های خودران دایملر وارد فاز تجاری می شوند

قاره آفریقا، یک فرصت برای انرژی ایرانبریتانیا تحریم هایی جدید در رابطه با سودان اعمال کرد
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گزیده خبر

نشست خبری مشترک روسای جمهور ایران و کنیا

رئیس جمهور کنیا: کارخانه مونتاژ 
خودروهای ایرانی در کنیا ایجاد می شود

رئیس جمهور کنیا: کارخانه مونتاژ خودروهای ایرانی در کنیا ایجاد می شود
رئیس جمهور کنیا با استقبال از حضور سرمایه گذاران ایرانی در این کشور 
از ایجاد کارخانه مونتاژ خودروهای ایرانی در کنیا خبر داد. به گزارش ایسنا،  
رئیس جمهور کنیا در نشست خبری مشترک با سید ابراهیم رئیسی گفت: 
آماده سرمایه گذاری بین دو کشور هستیم و از حضور سرمایه گذاران ایرانی 
در کنیا اســتقبال می کنیم. وی ادامه داد: آغوش کشــور کنیا برای حضور 
سرمایه گذاران و تجار ایرانی باز است و یقین داریم این همکاری ها ادامه دار 
خواهــد بود. وی با بیان اینکه با همکاری شــرکت های ایرانی کارخانه های 
مونتاژ خودروهای ایرانی در کنیا راه اندازی می شود، اظهار کرد: در حوزه های 

مکانیک و فناوری همکاری های خوبی بین دو کشور برنامه ریزی شده است.
رئیس جمهور کنیا همچنین خاطرنشان کرد: میزبانی و دیدار با رئیس جمهور 

ایران، تقویت پیوند دوستی و همکاری بین دو کشور است.
رییس دفتر حافظ منافع ایران در مصر در گفت وگو با ایسنا مطرح کرد

صدور مجوز برای گردشگران ایرانی؛ گامی در جهت ارتقاء 
روابط سیاسی با مصر

صدور مجوز برای گردشگران ایرانی؛ گامی در جهت ارتقاء روابط سیاسی 
بــا مصر رییس دفتر حافظ منافع ایران در مصــر، تصمیم اخیر قاهره در 
پذیرش اولین گروه گردشــگران ایرانی را گامی در راســتای ارتقاء روابط 
سیاسی بین دو کشــور ایران و مصرعنوان کرد. محمد حسین سلطانی فر 
در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اظهارات اخیر وزیر گردشگری مصر مبنی 
بر اینکه به زودی سفر  اولین گروه گردشگران ایرانی به مصر برای بازدید 
از منطقه شرم الشــیخ  انجام می شود، گفت: این موضوع حاصل و نتیجه 
مصوبه اخیر دولت مصر اســت که برای اولین بــار این اجازه را صادر کرد 
که گردشــگران ایرانی بتوانند با سفر به مصر از منطقه شرم الشیخ بازدید 
کنند . وی با اشــاره به اهمیت موضوع گردشــگری در روابط سیاســی و 
اقتصادی دو کشــور ایــران و مصر گفت: اتفــاق رخ داده می تواند علت و 
انگیزه ای برای ارتقاء و عادی شــدن روابط دو کشــور در سایر بخش ها از 
جمله حوزه های سیاســی و اقتصادی باشد. این دیپلمات ارشد جمهوری 
اسلامی ایران در قاهره با بیان اینکه در مصر معمولاً صدور مجوز برای ورود 
گردشگران به منطقه شرم الشیخ مرحله رو به جلویی در بحث اخذ تصمیم 
نهایی در مورد ارتقای روابط دوجانبه با یک کشور محسوب می شود، گفت: 
تصمیم اخیر دولت مصر برای صدور مجوز جهت ســفر گردشگران ایرانی 
به این کشــور دریچه ای در جهت ارتقاء روابط سیاسی دو کشور در سطح 
ســفارت است . وی همچنین تصریح کرد: ما در مدت اخیر شاهد رویکرد 
مصر به ســمت همگرایی منطقه ای و عادی سازی روابط مصر با دو کشور 
سوریه و ترکیه بودیم و مصر به خوبی به جایگاه ویژه جمهوری اسلامی در 
منطقه واقف اســت . این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران در قاهره 
همچنین در  پاسخ به این سوال که تهران  چه اقداماتی برای تسهیل سفر 
گردشــگران مصری به کشورمان انجام داده اســت، گفت: از جانب ایران 
هیچگونــه محدودیتی در این ارتباط  وجود ندارد و ما یکطرفه لغو روادید 
داریم. سلطانی فر تاکید کرد: بی تردید تهران از  تمایل گردشگران مصری  
برای سفر به ایران استقبال می کند. به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه خبری 
الفجر، احمد عیسی، وزیر گردشگری مصر روز سه شنبه در اظهاراتی اعلام 
کرد که این کشــور میزبان اولین پرواز مستقیم از تهران خواهد بود. وی 
گفت:  این پرواز از طریق فردوگاه بین المللی »شرم الشیخ« انجام خواهد 
شــد؛ زیرا از اوایل سال جاری درخواســت هایی برای انجام پرواز میان دو 
کشور مطرح شده بود. وزیر گردشگری مصر تصریح کرد که در این مدت 
درحال بررسی برنامه های گردشگری، رزرو هتل و نوع گردشگری بر اساس 
قوانین این وزارت بودیم. احمد عیسی گفت که در اولین پرواز ۲۵ گردشگر 
ایرانی به مصر خواهند آمد و برنامه آنها تنها محدود به گردشگری ساحلی 
در جنوب سینا، نوبیع و طابا خواهد بود و هیاتی از اداره گردشگری از آنها 

استقبال خواهد کرد.

امیرعبداللهیان: بر سر استقلال، حاکمیت 
و تمامیت  ارضی ایران، با هیچ طرفی 

تعارف نداریم
وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: بر سر استقلال، حاکمیت و تمامیت  ارضی 
ایران، با هیچ طرفی تعارف نداریم. به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان 
در توییتی نوشــت: بر سر استقلال، حاکمیت و تمامیت ارضی ایران، با هیچ 
طرفــی تعارف نداریم. ایــن واکنش وزیر خارجه کشــورمان در پی بیانیه 
مشــترک اخیر شــورای همکاری خلیج فارس و روسیه منتشر شده است. 
در بیانیه پایانی ششــمین نشست مشــترک وزرای امور خارجه کشورهای 
عضو شــورای همکاری خلیج فارس و روسیه برای گفت وگوهای راهبردی 
از تلاش های امارات برای ایجاد راه حل مسالمت آمیز برای مساله جزایر سه 
گانه تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموســی  از طریق گفت وگوهای دوجانبه 
و یا دادگاه عدل بین المللی  بر اســاس قوانین بین المللی و منشور سازمان 
ملل حمایت شده است. ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت خارجه کشورمان 
نیز پیش از این بیانیه مشــترک کشورهای شــورای همکاری خلیج فارس 
و روســیه در خصوص جزایر سه گانه ایرانی را مردود دانست. ناصر کنعانی 
اظهار داشت: این جزایر تعلق ابدی به ایران داشته و صدور اینگونه بیانیه ها با 
روابط دوستانه ایران و همسایگان مغایرت دارد. سخنگوی وزارت امور خارجه 
افزود: جمهوری اسلامی ایران با تأکید بر استمرار سیاست حسن همسایگی 
و احترام متقابل، توسعه و ثبات منطقه را مسئولیت جمعی کشورهای منطقه 
می داند. به دنبال مطالب مندرج در بیانیه پایانی ششمین دور گفت وگوهای 
راهبردی وزرای خارجه روســیه و کشــورهای عضو شورای همکاری خلیج 
فارس در خصوص جزایر سه گانه ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک، 
صبح امروز نیز سفیر فدراسیون روسیه از سوی علیرضا عنایتی دستیار وزیر 
و مدیــر کل خلیج فــارس به وزارت امور خارجه احضــار و مراتب اعتراض 
جمهوری اسلامی ایران به مطالب مندرج در بیانیه مذکور به سفیر روسیه در 
کشورمان ابلاغ شد.  دستیار وزیر و مدیر کل خلیج فارس وزارت امور خارجه 
در این دیدار با تاکید بر تعلق ابدی جزایر ســه گانه ایرانی ابوموســی، تنب 
بزرگ و تنب کوچک، به خاک کشورمان، خواستار تصحیح موضع فدراسیون 

روسیه نسبت به این موضوع شد.

وزارت خارجه نمی تواند به تنهایی عمل 
کند. رئیس گروه مطالعات دیپلماســی 
زیست محیطی دفتر مطالعات سیاسی 
و بین المللــی وزارت خارجــه گفت: در 
چارچوب دیپلماسی محیط زیست کشور 
تلاش می کنیم در حوزه تغییرات آب و 
هوایی فعالیت کنیــم در بخش کاهش 
گازهای گلخانه ای و اجرای سیاست های 
افزایش بردباری در تغییرات آب و هوایی 
قدم گذاریم. به گزارش ایسنا، سید علی 
صالحی پور در نشست روز جهانی مقابله 
با توفان های ماسه و گرد و خاک با شعار 
»هشــدار گرد و خاک بــرای همه« که 
امروز در پژوهشگاه سازمان هواشناسی 
برگزار شد، با اشــاره به نامگذاری امروز 
به عنوان روز جهانی مقابله با توفان های 
ماسه و گرد و خاک و دیپلماسی زیست 
محیطی اظهار کرد: دیپلماســی زیست 
محیطی در ایران بســیار فقیر اســت و 
بر خلاف اینکه طی پنج دهه گذشــته 
از اوایل دهــه ۷۰ تمرکز خاصی بر این 
دیپلماسی گذاشته شده در کشور ما به 
آن پرداخته نشده و حتی در برنامه هفتم 
توسعه نیز این بحث بسیار کم رنگ شده 
و حتی فصلی به نام محیط زیست در آن 
نداریم و مفاد محیط زیســتی در برنامه 
هفتم توســعه کم رنگ است. وی ادامه 
داد: دیپلماســی محیط زیست با کمک 
روش ها به بررســی  و یافتن راه حل برای 
رفع مشکلات زیست محیطی می پردازد 
و عمر آن به دهه هفتاد و سال ۱۳۷۲ باز 
می گردد که توجه به محیط زیســت از 
آن زمان آغاز شد. رئیس گروه مطالعات 

دیپلماسی زیست محیطی دفتر مطالعات 
سیاســی و بین المللــی وزارت خارجه 
تصریح کرد: به موازات توسعه دیپلماسی 
زیست محیطی حقوق محیس زیست نیز 
افزایش یافت. همزمان با توسعه حقوق 
بین الملل محیط زیست راه کارهای ویژه 
نیز توسعه یافت. وی افزود: از جمله این 
موارد اصل ارزیابی زیســت محیطی و ... 
اســت که برآمده از توسعه حقوق بین 
الملل محیط زیست بوده است. در یک 
دهه اخیر شــاهد انطباق و سازگاری و 
اجرای روز افزونــی در خصوص اجرای 
کنوانسیون ها و مفاد بین المللی محیط 
زیست هستیم. صالحی پور ادامه داد: در 
چارچوب دیپلماسی محیط زیست کشور 
تلاش می کنیم در حوزه تغییرات آب و 
هوایی فعالیت کنیم تا در بخش کاهش 
گازهای گلخانه ای و اجرای سیاست های 
افزایش بردباری در تغییرات آب و هوایی 

قــدم گذاریم. از بین ۲۰۰ کشــور ۱۹۶ 
کشــور عضو موافقت نامه پاریس شدند 
و ۴ کشــور نیز عضو نشــدند که ایران 
یکی از آن ۴ کشــور اســت. وی افزود: 
ما مشکلات بســیار زیادی در تعامل با 
کشورهای همسایه در خصوص آب ها و 
رودخانه های مشــترک داریم و از جمله 
آن ها مشکلاتی است که با ترکیه داریم . 
در حوزه شرق و طالبان مشکلات بسیار 
بیشــتری داریم. رئیس گروه مطالعات 
دیپلماســی زیســت محیطــی دفتــر 
مطالعات سیاســی و بین المللی وزارت 
خارجه ادامه داد: مشکل تنها هیرمند و 
حریر رود نیســت بلکه آمو دریا را داریم 
که یــک کانال ۳۰۰ کیلومتری اســت 
که بخش اعظــم آب را هدایت می کند 
و ترکمنســتان را دچار مشکلات بسیار 
زیادی در خصوص کشاورزی و باغداری 
می کند. وی افزود: از جمله مشکلات ما 

در خصوص خلیج فارس و خزر است که 
بسیار آلوده هستند. همه این مشکلات 
بســیار وحشتناک هســتند. کاری که 
دیپلماسی زیست محیطی انجام می دهد 
این اســت که به اندازه ای که نهادهای 
بالادستی اجازه می دهند تعامل خود را 
با کشورهای همســایه قوت دهیم. یک 
پروژه بسیار مهم کاشــت نهال و پروژه 
سبز در عربســتان است که ۳۹ میلیارد 
ریال برای این منظور در نظر گرفته است 
و توجه خاصی به این موضوع وجود دارد 
و تصمیم دارند در خاورمیانه ۵۰ میلیارد 
و در عربستان ۱۰ میلیارد نهال بکارند که 
در مسیرشان نیز هیچ محدودیت مالی 
و همکاری وجود ندارد.صالحی پور تاکید 
کرد: مــا نیازمند جلب مشــارکت های 
بین المللی و مالی هستیم چرا که محیط 
زیست اصلا مرز ندارد. دیپلماسی زیست 
محیطی می تواند بسیار کاربردی و مهم 
و تاثیرگذار باشــد درصورتی که به آن 
برای فعالیت میدان دهیم. یک دیپلمات 
بدون داشتن داده های تکنیکال از سوی 
پژوهشگاه ها و بدون پشتیبانی علمی و 
اجرایی راهبردی از سوی محیط زیست 
یک ســفیر نمی تواند کاری انجام دهد 
و نیاز به یک چارچوب منســجم دارد. 
وزارت خارجه نمی تواند به تنهایی عمل 
کند. وی با تاکید بر بی مرز بودن محیط 
زیست تصریح کرد: ما هنوز نتوانسته ایم 
فراتر از کشــور خودمان به خوبی عمل 
کنیم، طرح هــای بــزرگ و اقدامی در 
خصــوص مدیریت آب و خــاک انجام 

دهیم.

رئیس گروه مطالعات دیپلماســی زیســت محیطی دفتر مطالعات سیاســی و 
بین المللی وزارت خارجه:

محیط زیست مرز ندارد

جلسه هیات وزیران صبح امروز )چهارشنبه( به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار و برخی تصمیمات در جهت پیشبرد برنامه 
های دولت به تصویب رســید. به گزارش ایســنا، محمد مخبر در این جلسه با اشاره به هماهنگی بسیار خوب سران قوا گفت: به 
فضل الهی امروز تعامل و هماهنگی میان سران قوای سه گانه در بالاترین سطح قرار دارد که اتفاقی کم نظیر و از توفیقات نظام است و با اتکاء بر این روابط نزدیک و 
سازنده، هیچ مشکل غیرقابل حل در کشور وجود ندارد. معاون اول رئیس جمهور همچنین حساسیت افکار عمومی نسبت به مسائل و موضوعات روز جامعه را یادآور 
شد و بر لزوم پرهیز از هرگونه حاشیه سازی بویژه درباره موضوعات مورد توجه جامعه تاکید کرد. مخبر با اشاره به افتخارآفرینی و کسب مدال از سوی دانش آموزان 
در المپیادهای جهانی، تصریح کرد: ضروری اســت به نحو شایســته ای از دانش آموزان افتخارآفرین تقدیر شود تا انگیزه تلاش و رشد در میان سایر دانش آموزان نیز 
بالاتر رود. وی حفاظت از منابع طبیعی کشور را از موضوعات دارای اولویت برای دولت برشمرد و سازمان برنامه و بودجه را مکلف کرد نسبت به تامین نیازمندی های 
دستگاههای متولی حفاظت از منابع طبیعی اهتمام ویژه داشته باشد. مخبر همچنین با اشاره به در پیش بودن کنفرانس بین المللی گرد و غبار با مسئولیت سازمان 

حفاظت از محیط زیست از همه دستگاه های مسئول خواست همکاری لازم را در این خصوص بعمل آورند.

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی گفت: دولت سیزدهم دیپلماسی اقتصادی را در کنار 
دیپلماسی سیاسی دنبال کرده و قطعا نتایج آن با گسترش مبادلات اقتصادی و تجاری تامین کننده منافع ملت ایران خواهد بود.

 علی حدادی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به سفر رئیس جمهور به آفریقا و با تاکید بر دیپلماسی خارجی فعال دولت سیزدهم بیان کرد: یکی از موارد مهمی که 
حضرت آقا در سیاست های کلی نیز بر روی آن تاکید داشتند، فعال سازی دیپلماسی سیاسی و اقتصادی بود که دولت سیزدهم با جدیت این موضوع را دنبال کرد. 
صرفا فعال سازی دیپلماسی سیاسی و معطل ماندن دیپلماسی اقتصادی آورده ای برای کشور به همراه نخواهد داشت. وی در ادامه اظهار کرد: سفرهایی که رئیس 
جمهور به کشورهای آمریکای لاتین داشتند، ظرفیت اقتصادی که در کشور ونزوئلا وجود دارد و قراردادهای اقتصادی که به دنبال این سفرها به امضا رسید، همگی 
تامین کننده منافع مردم است. در دولت گذشته متاسفانه در حوزه دیپلماسی اقتصادی کاملا متوقف شده بودیم و هیچ حرکتی در راستای فعال سازی دیپلماسی 
اقتصادی صورت نمی گرفت اما امروز خوشبختانه این ظرفیت ایجاد شده است.حدادی گفت:  حضور ایران در پیمان شانگهای و پیمان بریکس نقش موثری در دلار 

زدایی از مبادلات تجاری بین کشورهای عضو داشته و ما باید از این ظرفیت برای حفظ ارزش پول ملی خود استفاده کنیم.

جلسه هیئت دولت

مخبر: امروز تعامل و هماهنگی سران قوا در بالاترین 
سطح قرار دارد

با اشار به سفر رئیس جمهور به قاره آفریقا

حدادی: سفر رئیس جمهور به آفریقا گامی دیگر در 
جهت تقویت دیپلماسی اقتصادی است

رهبر انقلاب در دیدار فضلا، طلاب و مبلغین تبیین کردند:

اهمیت تبلیغ به روز و تاثیرگذار
رهبــر انقلاب در دیدار فضلا، طــلاب و مبلغین اهمیت تبلیغ 
به روز و تاثیرگذار را تبیین کردند. به گزارش ایسنا، حضرت آیت 
الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح امروز در دیدار 
فضلا، طلاب و مبلغیــن حوزه های علمیه، تبلیغ دین و اهداف 
دینــی را مهم ترین وظیفه حوزه ها خواندند و با اشــاره به لوازم 
تبلیغ موثر و به روز یعنی »شــناخت مخاطب، شناخت آرایش 
حقیقی صحنه تبلیغات جهانی برای داشــتن موضع تهاجمی 
و برخــورداری از روحیه جهادی« تاکید کردند: نســل نوجوان 
و جوان در مقام صاحبان و ســازندگان آینده کشور، باید مرکز 
توجه تبلیغات خلاقانه و متکی بر شیوه ها و ابزارهای نوین باشد. 
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار که در آستانه ماه محرم 
انجام شد، نیاز کشور به فعالیتهای تبلیغاتی متکی بر تحقیق را 
بســیار بیشتر از فعالیتهای کنونی دانســت و با استناد به آیات 
متعدد قرآن مجید درباره تبلیغ و ابعاد و ظرایف آن، گفتند: دین 
خدا در سطح توده های مردم جز با تبلیغ صحیح تحقق نمی یابد  
ایشان با اشاره به اهمیت سنت دیرینه تبلیغ در حوزه های علمیه 
و در سیره علمای بزرگ افزودند: اولویت تبلیغ در میان وظایف 
حوزه ها، پس از تشــکیل جمهوری اسلامی مضاعف شده چرا 
که برپایی نظامی سیاســی متکی بر دین، دشمنی مستکبران 
با اســلام را افزایش داده است. رهبر انقلاب ایمان مردم را پایه 
قوام نظام اسلامی خواندند و گفتند: حفظ نظام و در واقع حفظ 
ایمان مردم اوجب واجبات اســت ضمــن اینکه تبلیغ در دوره 
کنونی با انواع و اقســام شــیوه های متکی بر علم و گســترش 
ابزارهــا از جمله اینترنت و هوش مصنوعــی )به عنوان نمادی 
از مرحله پســا اینترنت( توسعه فراوان یافته، بنابراین عقل هم 
حکم می کند در مقابل شمشیرهای خون ریز تبلیغات دشمنان، 
تبلیــغ را اولویت اول بدانیم. حضرت آیت الله خامنه ای علاوه بر 
گسترش سخت افزاری تبلیغات در غرب، پیشرفت در شیوه های 
باورپذیر کردن پیام را از جمله واقعیات امروز خواندند و افزودند: 
غربی ها با استفاده از علوم مختلف از جمله روانشناسی، پیام های 
صد در صد دروغ را به عنوان حرف درســت، در ذهن مخاطبان 
جا می اندازند. ایشــان هشدار دادند: اگر ما در مقابل تحولات نو 
به نو در موضوع تبلیغ، غفلت و سســتی کنیم دچار اســتحاله 
فرهنگی می شــویم و مانند غرب گرفتار قبح زدایی قدم به قدم 
از گناهان بزرگ خواهیم شــد که جبران آن، به آسانی ممکن 
نیست، همچنان که امام مکرر می گفت اگر اسلام در ایران سیلی 
بخورد تا سالهای سال اثرش باقی خواهد بود. رهبر انقلاب پس 

از تبیین اهمیت مضاعف و اولویت موضوع تبلیغ، در بخش دوم 
سخنانشــان در دیدار اســاتید، فضلا، طلاب و مبلغان، به بیان 
نکات و لوازم کاربردی تبلیغ پرداختند. حضرت آیت الله خامنه ای 
شناخت مخاطب را در هرگونه تبلیغ کاملًا ضروری خواندند و با 
اشاره به افزایش سطح آگاهی های عموم مردم از جمله نوجوانان 
و جوانان گفتند: تبلیغ بدون توجه به ســطح فکری و نیازهای 
مخاطب بی اثر خواهد بود. ایشــان کاهش تاثیر حرف و آموزش 
مستقیم و غیر مستقیم پدران و مادران به فرزندان را یک آفت 
واقعی دانستند و گفتند: متاسفانه در آشفته بازار انبوه صداهای 
مختلف در فضای مجازی و تکثر رسانه ای، صدای انتقال معارف 
سنتی و خانوادگی در انزوا قرار گرفته است. رهبر انقلاب معنای 
لســان قوم در قرآن را ضرورت توجه به ترکیب فکری و ذهنی 
مخاطب خواندند و گفتند: اگر مواد و شــیوه تبلیغ مناســب با 
ســطح و نیاز مخاطبان نباشد، مبلغ ناموفق خواهد بود. دومین 
نکته کاربردی که حضرت آیت الله خامنه ای در موضوع تبلیغ به 
آن اشاره کردند ضرورت پرهیز از موضع صرفاً دفاعی و ضرورت 
تهاجم به مبانی فکری جبهه مقابل بود. ایشــان برای این کار، 
شناخت پشت صحنه فعالیت های جاری در فضای مجازی و غیر 

مجازی را لازم دانستند و گفتند: باید دقت کرد که آیا این فعال 
»تبلیغی – رسانه ای – مجازی«، مستقل عمل می کند یا پشت 
صحنه ای دارد، که در موارد بســیاری دارد. رهبر انقلاب جبهه 
مقابل نظام اســلامی که خود را لیبرال دموکراســی می نامد را 
جبهه ای دروغگو و کذاب برشمردند و با اشاره به واقعیات متعدد 
تاریــخ معاصر گفتند: جبهه مقابل ملت ایران، ضد آزادیخواهی 
و آزاد اندیشــی و مخالف هر نوع دموکراســیِ غیر وابســته به 
مستکبران است و ایستادگی و مبارزه ملت ایران و نظام اسلامی 
با این جبهه مبارزه ای تمدنی و جهانی اســت. ایشــان اوضاع 
ملــت بی پناه و بیچاره اوکراین را شــاهدی بر تداوم انگیزه های 
اســتعماری و چپاولگرانه غرب خواندند و گفتند: مردم اوکراین 
باید کشــته شــوند چرا که منافع کمپانی های تولید و فروش 
تســلیحاتی غرب، در ادامه جنگ در اوکراین نهفته است. رهبر 
انقلاب آسیب پذیری امروز غرب را بیشتر از همیشه دانستند و 
گفتند: آمریکا که امام آن را به لقب شــیطان بزرگ مفتخر کرد 
در عرصه های مختلف »سیاســی، تقابل با ملت ها، تقابل با خود 
ملت آمریکا، نژادپرســتی، اخلاق جنسی، جنایت و بیرحمی« 
مجموعه ای از شــیطان صفتی ها و شــرارت ها اســت. حضرت 

آیت الله خامنه ای در جمع بندی این بخش از سخنان شان دفاع 
تبلیغی را لازم و واجب برشــمردند اما گفتند: نباید خود را در 
دفاع محصور کرد بلکه باید با دیدن درســت واقعیات جهانی و 
روایت درست آنها، مبانی جبهه دشــمن را آماج تبلیغات قرار 
داد. حضرت آیت الله خامنه ای روحیه جهادی را ســومین لازمه 
تبلیغ موثر برشــمردند و گفتند: بدون روحیه جهادی، در فهم 
صحنه یــا رفتار تبلیغاتی، خطا رخ می دهد اما عنصر مجاهدت 
در کنــار نگاه و کار علمی، تاثیر تبلیغ را تضمین می کند. رهبر 
انقلاب در نکته ای مهم، حضور روحانیت در وسط میدان را کاملًا 
ضروری خواندند و گفتند: روحانیت اســلام، همیشه امیدوار و 
پرتحرک و جهادی، در وسط میدان بوده است. ایشان توجه به 
نیاز و خوراک فکری همه قشــرها از جمله صاحبان فکر و قلم 
و اندیشــه و هنر را در مســائل تبیلغی لازم دانستند و در عین 
حال گفتند: باید به نسل نوجوان و جوان توجه خاص و ویژه ای 
داشت چرا که فردای کشور متعلق به این نسل است و باید ذهن 
بدون شبهه، به ساخت آینده بپردازد. رهبر انقلاب التزام عملی 
جوانان به اعمال عبادی و اجتناب از گناه را مهم برشــمردند و 
نقش مساجد و هیات ها را در این زمینه موثر خواندند. حضرت 
 آیت الله خامنه ای در همین بحث آباد کردن و احیای مساجد را، 
امری واجب دانستند و گفتند: نباید مساجد فقط وقت نماز باز 
باشد بلکه مسجد باید محل رفت و آمد دائم مردم باشد. ایشان 
با اشاره به یکی از دیدارهای گذشته خود با اهالی سینما گفتند: 
گاهی اوقات ما از برخی اقشــار توقع زیادی داریم؛ حال آنکه در 
تهیه معارف و خوراک فکــری لازم برای آنها کوتاهی کرده ایم. 
آخرین نکته ای که رهبــر انقلاب در این دیدار مورد تاکید قرار 
دادند ضرورت ایجاد یــک کانون عظیم حوزوی )ابتدا در حوزه 
علمیه قم سپس در حوزه های بزرگ دیگر( برای گسترش کمی 
و ارتقای کیفی و علمی تبلیغات دینی بود. ایشــان ۳ ماموریت 
برای این کانون بیان کردند: تهیه و تولید مواد تبلیغاتی به روز و 
نوآورانه، تنظیم شیوه های پیشرفته و اثرگذار تبلیغاتی و تربیت 
موثر به معنای حقیقی کلمه. در ابتدای این دیدار حجت الاسلام 
و المسلمین اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: 
طلاب و مبلغّان بــا اخلاق مداری، مردم محوری و اســتفاده از 
دانش و ابزارهای  روز، خود را در قبال مسائل جامعه وظیفه مند 
می دانند و در زمینه هایی چون معیشت، آسیب های اجتماعی، 
جلوگیری از تبعیض، ســلامت قضایی و  بهبود وضعیت فضای 

مجازی همواره کنش گر و مطالبه گر بوده اند.
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گزیده خبر

نامه عشقی به دادستان کل کشور برای 
جلوگیری از تضییع حقوق سهامداران

نامه عشــقی به دادســتان کل 
کشور برای جلوگیری از تضییع 

حقوق سهامداران
بــورس در  رئیــس ســازمان 
نامه ای به دادســتان کل کشور 
بر جلوگیــری از تضییع حقوق 
ســهامداران تاکیــد کــرد. به 

گزارش ایســنا، مجید عشقی در نامه ای به محمدجعفر منتظری - داستان 
کل کشــور - اعلام کرد: شرکت های پالایش نفت از جمله شرکت های ثبت 
شــده نزد این سازمان هستند که در ترکیب ســهامداری آن ها تمام اقسام 
ســهامداری شامل سهامداران عدالت )حدود ۴۹ میلیون نفر(، صندوق های 
ســرمایه گذاری صندوق پالایش یکم، ســهامداران خــرد و... حضور دارند؛ 
لذا اطلاعــات و صورت های مالی آن ها مبنای تصمیم گیری طیف بســیار 
گســترده از مردم کشور اســت و هرگونه تأخیر در افشای اطلاعات یا ارائه 
اطلاعات خلاف واقع و گمراه  کننده تصمیم گیری اســتفاده کنندگان را با 
چالش اساســی مواجه می کند. مطابق قانون بازار اوراق بهادار و به تبع آن 
دستورالعمل های مصوب این ســازمان، شرکت های سهامی عام ثبت شده 
موظف هســتند حداکثر ۱۰ روز پیش از برگــزاری مجمع عمومی عادی 
ســالانه اطلاعات و صورت های مالی حسابرسی شــده سال مالی را تهیه و 
منتشر کنند. عدم انتشار اطلاعات در موعد مقرر، مدیران شرکت های فوق 
را مشمول مجازات های مقرر در فصل ششم قانون بازار اوراق بهادار می کند. 
با ذکر این مقدمه، متاسفانه شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران از شرکت های زیر مجموعه وزارت نفت علیرغم تکلیف قانونی بر ارائه 
صورت حساب نفت خام و فروش محصولات در روزهای اخیر با تاخیری چند 
ســاله اطلاعات مربوط به درآمد بهره و کارمزد تبدیل ارز حاصل از صادرات 
فرآورده های نفتی مربوط به ســال های ۱۳۹۷ الی ۱۴۰۰ را به پالایشگاه ها 
اعلام و متعاقباً این اطلاعات از طریق ســامانه کدال به سهامداران منعکس 
شده است در حالی که این شرکت مکلف بوده اطلاعات مربوطه را در همان 
مقطع زمانی به پالایشگاه ها اعلام تا در صورت های مالی همان سال منعکس 
و به مجمع گزارش کند. علاوه بر این اطلاعات اعلامی یاد شــده یک هفته 
بعد یعنی در تاریخ ۱۹ تیر ســال جاری  توسط همان شرکت کان لم یکن 
تلقی شده و اطلاعات متفاوتی به بازار ارائه شده است. به عنوان مثال شرکت 
پالایش نفت اصفهان در ۱۴ تیر ســال جاری طی اطلاعیه منتشر شده در 
ســامانه کدال اعلام کرد. اعلامیه درآمد بهــره و کارمزد تبدیل ارز صادرات 
فرآورده های نفتی توســط شــرکت ملی نفت ایران برای سالهای ۱۳۹۷ تا 
۱۴۰۰ به مبلغ ۳۸,۷۳۰ میلیارد ریال منتشر شده است. در ادامه شرکت در 
۲۰ تیر سال جاری طی اطلاعیه منتشر شده در سامانه کدال مجددا اعلام 
کرد اعلامیه بستانکاری قبلی لغو شده و اعلامیه بدهکار متناظر آن به مبلغ 
۵۱,۱۲۷ میلیارد ریال ارســال شده است. متاسفانه مطابق اطلاعات واصل 
شده اعلامیه اخیر شرکت نیز شفاهاً لغو شده است. با عنایت به مراتب فوق 
از طرفی تعدیلات اعلامی مربوط به سنوات قبل است و با توجه به تغییرات 
سهامداری در طی بازه زمانی ارائه اطلاعات متفاوت و غیر قابل اتکا می تواند 
موجب جابجایی منافع بین سهامداران شود. از طرف دیگر انتشار اطلاعات 
گمراه کننده به شرح نمونه فوق الذکر منجر به متاثر شدن قیمت سهام این 
شرکت ها ارائه اطلاعات غیر قابل اتکا و غیرمربوط و در نهایت تضییع حقوق 
ســهامداران آن شرکت ها می شــود. بدین ترتیب، ظن وقوع جرایم موضوع 
فصل ششــم قانون بازار اوراق بهادار و تضییع حقوق عامه سرمایه گذاران در 
این موضوع وجود دارد؛ بنابراین از آن مقام اســتدعا دارد دستور دهد ضمن 
ارائه تذکرات لازم به مسئولان ذی ربط نسبت به رسیدگی فوری و قاطع به 

موضوع اقدام شود.

سقف خرید اوراق تسهیلات 
مسکن افزایش یافت

محدودیت خرید سقف اوراق تسه بانک مسکن از ۵۶۰ ورقه به ۱۱۲۰ ورقه 
افزایش یافت. به گزارش ایسنا، بانک مسکن در نامه ای خطاب به مدیرعامل 
فرابورس اعلام کرد که با توجه به افزایش مجموع ســقف تسهیلات خرید 
انفرادی خرید و ساخت مســکن و تسهیلات جعاله تعمیر مسکن از محل 
اوراق گواهی حق تقدم اســتفاده از تسهیلات مسکن از دو میلیارد و  ۸۰۰ 
میلیــون ریال به پنج میلیارد و  ۶۰۰  میلیون ریال، محدودیت خرید اوراق 
تســه بانک مسکن از ۵۶۰ ســهم به حداکثر ۱۱۲۰ ســهم در زمان ثبت 

درخواست خرید برای هر کد معاملاتی تغییر کند.

تسهیلات جدید برای ورود 
موقت خودرو اعلام شد

گمرک ایران طی بخشــنامه ای تســهیلات جدید گمرک برای ورود موقت 
خودروهای ســواری به کشــور را اعلام کرد که بر این اســاس محدودیت 
کشورها برداشــته شده است.به گزارش ایسنا، بخشــنامه جدید گمرک با 
هدف حمایت از گردشــگران و سرمایه گذاران خارجی، ایرانیان مقیم خارج 
از کشور، مسافران غیر مقیم ایران و ساکنان مناطق آزاد به گمرکات کشور 
ابلاغ شــده و بر این اساس تســهیلات جدیدی برای ورود موقت خودروی 
ســواری گردشگران و ســرمایه گذاران خارجی ارائه خواهد شد.  بر اساس 
این بخشنامه، متقاضیان مشمول این تسهیلات می توانند به مدت پنج ماه 
خودروی سواری را به شیوه ورود موقت وارد کشور کنند. پیش از این، مدت 
زمان یاد شــده فقط دو ماه بود و در صورت امکان و موافقت گمرک ســه 
ماه دیگر نیز تمدید می شــد اما با تعیین سقف زمان قانونی تعیین شده از 
ابتدا ضمن از بین رفتن حاشیه فساد احتمالی، هم اکنون متقاضیان در بدو 
ورود به کشور می توانند از تسهیلات پنج ماهه ورود موقت خودرو به کشور 
استفاده کنند. همچنین با ابلاغ این بخشنامه محدودیت کشورها نیز که قبلًا 
شامل کشورهای خاصی می شد، برداشته شده است.  بر اساس بخشنامه یاد 
شــده، در راستای تکریم هموطنان مقیم خارج از کشور، حمایت از صنعت 
گردشگری، تمرکز زدایی، تســهیل در تشریفات گمرک و صرفه جویی در 
وقــت خدمت گیرندگان گمرک، اختیارات صــدور مجوز ورود موقت تردد 
یا تمدید مهلت تردد خودروهای ورود موقت تحت صحابت پروانه گمرکی، 
کارنه دو پاســاژ تریپتیک و دیپتیک، بــا رعایت کامل مفاد مندرجات مواد 
۵۰ و ۷۸ قانــون امور گمرکی و ۷۲، ۸۰، ۱۴۲ و ۱۴۴ آیین نامه اجرایی به 
شرح جدولی جهت اقدام به گمرکات سراسر کشور ابلاغ شده است.  در این 
بخشنامه آمده است: مهلت های قانونی اعطا شده غیر قابل تمدید خواهد بود 

که این امر از سوءاستفاده های احتمالی جلوگیری می کند.

رئیس سازمان خصوصی سازی:

مازاد بودن ٧٨ هزار میلیارد تومان دارایی دولت نهایی شده است
رئیس سازمان خصوصی سازی تاکید کرد: از مجموع دارایی های 
شناســایی شده، ۵۷ دارایی، با مساحت حدود ۸۱۳ هکتار، موارد 
ورود مجری اســت که راسا شناسایی شده اســت. این اراضی و 
امــلاک در بهترین نقاط تهران و شــهرهای بزرگ هســتند. به 
گــزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، حســین قربانزاده در مراســم 
رونمایی از تالار مولدسازی دارایی های دولت گفت: پس از تصویب 
آیین نامه اجرایی اصلاحی مولدسازی در فروردین ماه سال جاری، 
دبیرخانه هیات عالی مولدسازی در وزارت امور اقتصادی و دارایی 
مستقر در ســازمان خصوصی سازی، زیرســاخت های لازم برای 
انجام فرآیندهای مختلف مندرج در آیین نامه را درطول ۹۰ روز 
گذشته فراهم کرد.  وی با بیان اینکه تا به امروز سه هزار و ۳۵۷ 
دارایی به صورت خوداظهاری دستگاه ها یا به صورت ورود مجری 
شناسایی شده اند، اظهار داشــت: از این تعداد مازاد بودن حدود 
۱۳۸۷ دارایی به تایید هیات عالی مولدسازی رسیده است که از 
ایــن تعداد، ۱۲۹۶ دارایی در مرحله ارزش افزایی )تغییر کاربری 
یا افزایش تراکم و...( و ۹۱ دارایی در مرحله قیمت گذاری هستند 
و چهار دارایی هم قیمت و روش مولدســازی آنها به تایید هیات 
عالی رسیده و آماده عرضه هستند. رئیس سازمان خصوصی سازی 
ادامــه داد: قریب به اتفاق این املاک، یعنی حدود ۳۳۰۰ دارایی، 

خوداظهاری دســتگاه ها هســتند که دارایی ها را برای راه اندازی 
پروژه هــای نیمه تمــام خود معرفــی کرده اند کــه البته در کل 

کشــور پراکنده هستند. به گفته قربانزاده، از مجموع دارایی های 
شناســایی شده، ۵۷ دارایی، با مساحت حدود ۸۱۳ هکتار، موارد 

ورود مجری اســت که راسا شناسایی شده اســت. این اراضی و 
املاک در بهترین نقاط تهران و شــهرهای بزرگ هستند. وی با 
بیان اینکه از این تعداد، مازاد بودن، ۱۵ دارایی از این ۵۷ دارایی 
به تایید هیات عالی مولدسازی رســیده است، تصریح کرد: این 
۱۵ دارایی، حدودا ۶۷ هکتار مســاحت دارند. در تهران و مراکز 
استان های مختلف که بعد از ارزش افزایی، قیمت آنها حدود ۷۸ 
هزار میلیارد تومان برآورد می شــود. معاون وزیر اقتصاد با اشاره 
به روند ارزش گذاری این دارایی ها خاطرنشان کرد: این دارایی ها 
بعد از تصویب مازاد بودن در مرحله ارزش افزایی قرار می گیرند تا 
بعد از مطالعــه و تحلیل بازار بهترین ارزش افزایی معقول تهیه و 
جهت تصویب به مراجع ذیربط شهرسازی مانند کمیسیون ماده 
۵ شهرداری ها برســد. بعد از ارزش افزایی به مرحله ارزشیابی یا 
قیمت گذاری می روند تا کارشناس یا هیات کارشناسی آن دارایی 
را قیمت گذاری کنند. بعد از مرحله قیمت گذاری هم که مصوبه 
هیات عالی اخذ شد، املاک آماده عرضه می شوند. وی افزود: دقت 
کنیم که بسیاری از این دارایی ها به روش های مختلف مولدسازی 
می شــوند و همه موارد به صورت مزایده مستقیم در بورس کالا 
عرضه نمی شــوند، بلکه در قالب مشــارکت در سرمایه گذاری یا 

تاسیس صندوق های سرمایه گذاری واگذار خواهند شد.

فهرست اطلاعات تسهیلات و تعهدات 
کلان و اشــخاص مرتبط بانک هایی 
که در پایان ســه ماه اول سال جاری 
مورد بررسی نهایی قرار گرفته اند به 
روزرسانی و منتشــر شد. به گزارش 
ایسنا، فهرســت اطلاعات تسهیلات 
کلان جــاری و غیرجــاری  ۹ بانک 
و تســهیلات و تعهــدات اشــخاص 
مرتبط  هشت بانک منتشر شد. ابوذر 
سروش، معاون نظارت بانک مرکزی 
در خصوص فرآیند تدوین و انتشــار 
کلان  تســهیلات  اطلاعات  فهرست 
شــبکه بانکی گفت: فرآیند انتشــار 
اطلاعات موضوع قانون بودجه بدین 
صورت اســت که ابتدا بانک مرکزی 

نحوه و فرم دریافت داده و اطلاعات را 
به شبکه بانکی ابلاغ می کند و براساس 
آن بانک ها فرم های تکمیل شده را 
به بانک مرکزی ارسال می کنند. وی 
افزود: این فرم ها توسط کارشناسان 
بانک مرکزی بررســی می شوند و در 
صورت تایید در ســایت منتشر و در 
صورتی که نیازمند اصلاحات باشــد 
مجدد به بانک ها عودت داده می شود 
تــا اصلاح کنند و این فرآیند تا زمان 
انتشــار کامل اطلاعــات ادامه دارد. 
شایان ذکر است اطلاعات تسهیلات 
و تعهدات کلان مرتبط سایر بانک ها 
و موسسات اعتباری پس از دریافت و 

بررسی نهایی منتشر خواهد شد.

فهرست وام های کلان بانکی به روز شد

قرار اســت در این دو روز راه های توسعه همکاری چند جانبه 
و دو جانبه با کشــورهای عزیز در حــوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات را بررســی کنیم. به گزارش ایســنا، عیسی زارع پور 
امروز و در حاشیه سومین اجلاس وزرای ارتباطات کشورهای 
عضو اکو بعد از بازدید از نمایشگاه جانبی در جمع خبرنگاران 
اظهــار کرد: ما امروز  افتخار داریــم که میزبان اجلاس وزاری 
ارتباطات کشــورهای عضو سازمان اکو و همچنین کشورهای 

همسایه جمهوری اسلامی ایران باشیم.
وزیر ارتباطات تاکید کرد در آغاز امروز ما برای اینکه مهمانان 
عزیز و هیات های عالی رتبه ارتباطات و فناوری اطلاعات حدود 
۱۱ کشــور، با دستاوردهای شرکت های ایرانی در بخش های 
گوناگون در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات آشنا شوند، این 
نمایشگاه را ترتیب دادیم که بخش کوچکی از توانمندی های 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه های ارتباطات، سخت افزار و 
نرم افزار، سرویس ها و خدمات برخط و دیجیتال است که برای 
شرکت کنندگان این اجلاس بسیار جالب توجه بود. وی افزود: 
همچنین ما جلسات دوجانبه ای برای کسب و کارهای ایرانی و 
شرکت های بزرگ با وزاری محترم شرکت کننده تدارک دیده 
ایم که شــرکت های ایرانی بتوانند ظرفیت های خود را برای 
شــرکت کنندگان در اجلاس توضیح دهند و راه های توسعه 
همکاری و بازارســازی محصولات ایرانی برای این کشورها را 
بررسی کنیم و بتوانیم راهکاری عملیاتی پیدا کنیم. زارع پور 
گفت: امیدواریم این نشست دو روزه به توسعه راهکاری منجر 
شود که بتوان راهکارهای فناورانه و خدمات باکیفیت دیجیتال 

را به مردمان خودمان در کشورهای همسایه ارایه کنیم.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

بررسی راه های توسعه همکاری چند جانبه با کشورهای عضو اکو

نرخ انواع ارز شامل دلار، یورو و درهم و قیمت هر گرم طلای ۱۸ عیار امروز در مرکز مبادله ایران 
اعلام شــد که در این میان نرخ دلار و درهم به صورت اسکناس و حواله نسبت به دیروز با کاهش 
جزئی مواجه شــد. به گزارش ایسنا، بر اساس قیمت انواع ارز که در مرکز مبادله ایران اعلام شده، 
امروز )چهارشــنبه ۲۱ تیر ماه( آخرین نرخ ثبت شــده، هر دلار آمریکا به صورت اسکناس و حواله 
به ترتیب ۴۱ هزار و ۲۵۷ تومان و ۳۷ هزار و ۵۰۷ تومان اســت. هر یورو نیز به صورت اســکناس 
۴۵ هــزار و ۳۴۹ تومان و حواله آن ۴۱ هزار و ۲۲۶ تومان قیمت گذاری شــد. همچنین هر درهم 
اســکناس نیز ۱۱ هزار و ۲۳۴ تومان قیمت گذاری شد و هر درهم حواله به ۱۰ هزار و ۲۱۳ تومان 
رسیده است که این نرخ نیز از آخرین قیمت اعلام شده برای حواله و اسکناس درهم است. قیمت 
اعلام شــده برای هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز دو میلیون و ۳۰۸ هزار تومان است که به این ترتیب 

نرخ انواع ارز و قیمت اعلامی برای طلا ۱۸ عیار کاهش یافته است.

کامیون دایملر با تمرکز بر وســایل نقلیه خودران، درآمد خود را افزایش می دهد به گزارش ایســنا، مدیریت ارشــد این سازنده 
کامیون و اتوبوس به سرمایه گذاران گفت: دایملر تراک انتظار دارد درآمد بین سال های ۲۰۲۵ تا ۲۰۳۰ تا ۶۰ درصد رشد کند. 
چشم انداز خوش بینانه این شرکت یک سال پس از آن است که دایملر تراک به عنوان یک شرکت مستقل در بورس تبدیل شد. 
کاهش محدودیت های زنجیره تامین و تقاضای قوی تر در بازارهای اصلی و کسب وکار پس از فروش، این شرکت را بر آن داشت تا 

راهنمای سود و درآمد خود را برای سال ۲۰۲۳ افزایش دهد. مارتین داوم، مدیرعامل این شرکت در مصاحبه ای با رویترز گفت: فروش سال ۲۰۲۳ پایان یافته است 
و این شرکت در اروپا، شاهد سفارش های قوی برای سه ماهه اول سال ۲۰۲۴ است. این شرکت اعلام کرد که برای سال ۲۰۳۰ حداقل ۱۲ درصد بازدهی تعدیل شده 
برای کسب وکار صنعتی خود را در شرایط مطلوب و رشد درآمد ۴۰ تا ۶۰ درصد از سال ۲۰۲۵ تا ۲۰۳۰ هدف گذاری می کند. همچنین انتظار دارد بیش از ۳ میلیارد 
یورو )۳.۳ میلیارد دلار( درآمد و یک میلیارد یورو درآمد قبل از بهره و مالیات از رانندگی خودران در سال ۲۰۳۰ ایجاد کند. بر اساس گزارش رویترز، داوم گفت که 

دایملر می تواند تا سال ۲۰۲۷ کامیون های خودران را در عملیات تجاری داشته باشد.

کامیون های خودران دایملر وارد فاز تجاری می شوندقیمت دلار و درهم کاهشی شد



4روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران پنجشنبه 22 تیر 1402  24 ذی الحجه 1444  13 جولای 2023نفت و انرژی

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad5223  8 صفحه    سال نوزدهم    شماره

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

گزیده خبر

۱۲سد مهم کمتر از ۲۰ درصد 
آب دارند!

با شــروع فصل گرما میزان تبخیر آب از ســدها افزایش یافته و اوضاع 
بعضی از ســدها رو به بحرانی شدن حرکت می کند، به طوری که طبق 
آمار هفدهم تیرماه ۱۲ سد مهم کشور کمتر از ۲۰ درصد آب دارند. به 
گزارش ایسنا، وضعیت سدهای مهم )شرب-کشاورزی( از ابتدای سال 
آبی جاری )ابتدای مهرماه( تا هفدهم تیرماه بیانگر این است که تعدادی 
از ســدهای کشــور کمتر از ۲۰ درصد آب دارند، سد دوستی و طرق 
استان خراسان رضوی به ترتیب ۱۰ درصد و ۱۴ درصد، سد، خداآفرین 
اســتان آذربایجان غربی ۱۱ درصد، سد بارون استان آذربایجان غربی 
۱۹ درصد، سد شــمیل و نیان استان هرمزگان ۲۰ درصد، سد نهرین 
استان خراسان جنوبی ۱۹ درصد،  سد تنگوئیه سیرجان استان کرمان 
۱۴ درصد و ســد ســاوه اســتان مرکزی ۱۴ درصد پر هستند. در این 
بین ســد رودبال داراب اســتان فارس ۳ درصد و چاه نیمه های استان 
سیســتان و بلوچســتان تنها ۵ درصد پر هستند و میزان پرشدگی دو 
ســد دز استان خوزستان و وشمگیر، گلستان و بوستان استان گلستان 
صفر اســت. حجم آب موجود در ســدهای کشور  در این مدت  به ۲۹ 
میلیارد و ۴۶۰ میلیون متر مکعب رسید که در مقایسه با سال گذشته 
۲۰ درصد افزایش داشته همچنین میزان ورودی آب به سدهای کشور 
تــا هفدهم تیرماه معادل ۳۶ میلیــارد و ۲۲۰ میلیون متر مکعب بوده 
که این عدد در مقایسه با ســال گذشته که عددی معادل ۲۸ میلیارد 
و ۱۸۰ میلیون متر مکعب بوده ۲۹ درصد افزایش داشــته است. میزان 
خروجی از مخازن ســدهای کشــور در این تاریخ ۲۵ میلیارد و ۸۱۰ 
میلیون متر مکعب ثبت شده که این عدد در قیاس با سال گذشته که 
عددی معادل ۲۲ میلیارد و ۸۴۰ میلیون متر مکعب بوده بیانگر افزایش 
۱۳ درصدی اســت. میزان پرشدگی مخازن سدهای کشور نیز به عدد 
۶۰ درصد رسیده اســت.  همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور 
معادل ۲۰۴.۸ میلی متر بوده که این مقدار بارندگی نسبت به میانگین 
دوره مشــابه درازمدت ۲۳۸.۲ میلی متر ۱۴ درصد کاهش و نسبت به 
دوره مشابه ســال آبی گذشته که عددی معادل ۱۸۵.۹ میلی متر بوده 

۱۰ درصد افزایش را نشان می دهد.
در حاشیه جلسه هیئت دولت

اوجی: در هیچ جایگاهی 
کارت سوخت حذف نشده 

است

وزیر نفت اعلام کرد که در هیچ جایگاهی کارت ســوخت حذف نشــده 
است. به گزارش ایسنا، جواد اوجی در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت 
در جمع خبرنــگاران اظهار کرد: در قانون بودجــه ۱۴۰۲ وزارت نفت 
موظف شــده که تمام خودروهای کشــور از کارت ســوخت خودشان 
اســتفاده کنند.  وی افزود: به همین دلیل ما شــروع کردیم که کارت 
ســوخت جایگاه ها را محدود کنیم، اما در هیچ جایگاهی کارت سوخت 
حذف نشده اســت. اوجی یادآور شد: استفاده مردم در شروع این طرح 
۱۷ درصد از کارت ســوخت شخصی بود، اما امروز به بیش از ۵۴ درصد 
رسیده اســت. این کارت ســوخت جایگاه ها هم برای موارد اضطراری 

است.

روند افزایشی قیمت نفت 
متوقف شد

قیمت نفت در معاملات 
روز چهارشنبه بازار آسیا، 
تحــت تاثیــر دورنمای 
افزایش نرخ بهره آمریکا 
اقتصادی،  نگرانی های  و 
با وجــود کاهش تولید 
بزرگترین صادرکنندگان 
نفــت جهــان، تغییــر 

چندانی نداشــت. به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با شش سنت 
کاهش، به ۷۹ دلار و ۳۴ ســنت در هر بشــکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا با شش سنت کاهش، به ۷۴ دلار و ۷۷ سنت در 
هر بشکه رسید. نفت برنت شب گذشته با ۲.۲ درصد افزایش و شاخص نفت 
آمریکا با ۲.۵ درصد افزایش بســته شــده بود. ادوارد مویا، تحلیلگر شرکت 
OANDA در یادداشــتی برای مشتریان نوشت: با وجود نگرانی های مستمر 

نســبت به رشــد تقاضا برای نفت، قیمت ها با انتظاراتی که برای محدودتر 
شــدن عرضه در بازار وجود دارد، تقویت شــده است. عربستان سعودی که 
بزرگترین تولیدکننده عضو اوپک اســت، هفته گذشته متعهد شد کاهش 
تولیــد خود به میزان یک میلیون بشــکه در روز را در ماه اوت تمدید کند. 
روسیه هم صادرات خود را به میزان ۵۰۰ هزار بشکه در روز کاهش خواهد 
داد. اداره اطلاعات انرژی آمریکا )EIA( روز سه شنبه پیش بینی کرد که تقاضا 
برای نفت در سال ۲۰۲۳ به میزان ۱۰۰ هزار بشکه در روز و در سال ۲۰۲۴ 
به میزان ۲۰۰ هزار بشــکه در روز، بالاتر از میزان عرضه خواهد بود. آژانس 
بین المللی انرژی )IEA( با اشاره به تقاضای قوی چین و کشورهای در حال 
توســعه به همراه کاهش عرضه اخیر عربستان سعودی و روسیه، اعلام کرد 
که بازار نفت در نیمه دوم ســال ۲۰۲۳، محدودیت عرضه خواهد داشت. به 
گفته ادوارد مویا، دورنمای کوتاه مدت نفت، نباید آن قدر بد باشد زیرا همه 
به سفر می روند و این نشان می دهد تابستان امسال، بدون سفر نخواهد بود. 
با این حال، منابع آگاه گفتند: بر اساس آمار موسسه امریکن پترولیوم، ذخایر 
نفت آمریکا در هفته منتهی به هفتم ژوئن، حدود ســه میلیون بشکه رشد 
کرده است. تحلیلگران در نظرسنجی رویترز، رشد این ذخایر به میزان ۵۰۰ 
هزار بشکه را پیش بینی کرده بودند. اگر این آمار توسط اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا تائید شود، نخستین رشد هفتگی ذخایر نفت آمریکا در چهار هفته 
اخیر و در مقایسه با رشد ۳.۳ میلیون بشکه در مدت مشابه سال گذشته و 
کاهش میانگین پنج ســاله ۶.۹ میلیون بشکه خواهد بود. بر اساس گزارش 
رویترز، ســرمایه گذاران منتظر انتشــار آمار تورم آمریکا در روز چهارشنبه 
برای نشانه هایی درباره دورنمای نرخ بهره هستند. بازار احتمال افزایش ۲۵ 
واحدی نرخ بهره در نشست ماه جاری فدرال رزرو را ۹۲ درصد پیش بینی 

می کند.

قاره آفریقا، یک فرصت برای انرژی ایران
یک کارشناس ارشد حوزه انرژی گفت: توسعه روابط ایران با هر 
کشوری در حوزه انرژی می تواند یک گام مثبت باشد، کشورهای 
قــاره آفریقا نیز در این بین یک پتانســیل و فرصت برای ایران 
شــناخته می شــود. مرتضی بهروزی فر در گفت وگو با ایسنا، با 
تاکید بر اینکه ارتباط با هر کشــوری می تواند برای ایران مفید 
باشد و این تعاملات اســت که می تواند موجب تقویت اقتصاد 
کشــور شود، اظهار کرد: ارتباط با آفریقا یا حتی آسیای جنوب 
شرقی حتی اگر نتواند جایگزین ارتباط ما با دنیای توسعه یافته 
شود هم می تواند اثرات مثبتی برجای بگذارد. وی با بیان اینکه 
توســعه روابط با قاره آفریقا می تواند موجب پیشرفت در حوزه 
انرژی ایران شــود، گفت: قاره آفریقا خالص صادرکننده نفت و 
گاز اســت و بازار چندان بزرگی برای فراورده های نفتی نیست 
اما می توان در ابعاد کوچکتر اقداماتی را در برخی ازکشــورهای 
آفریقایی انجام داد. این کارشــناس ارشــد حوزه انرژی با اشاره 
به اقداماتی که در حوزه پالایشگاه های فراسرزمینی می توان در 
قاره آفریقا انجام داد، گفت: در کشور آفریقای جنوبی چند دهه 
قبل یک پالایشگاه داشتیم که به خاطر تحریم هایی که سازمان 
ملل اعلام کرد ایران عملا مجبور به واگذاری این پالایشگاه شد 
و داشــتن پالایشــگاه در آفریقای جنوبی به این معنا نبود که 
ایران می توانست به آن کشــور صادرات داشته باشد چراکه به 
دلیل تحریم هایی که شورای امنیت وضع کرده بود ایران امکان 
صادرات نفت به آنجا را نداشت به همین دلیل مجبور به واگذاری 
شد. بهروزی فر با بیان اینکه در پالایشگاه های فراسرزمینی اگر 
در کشورهایی که با آمریکا و جامعه جهانی مشکل دارند مانند 
ونزوئلا، کره شمالی و روسیه باشــند می توان اقدامات خوبی را 
انجام داد، گفت: کشــورهای قاره آفریقا می توانند یک پتانسیل 
برای ایران در حــوزه انتقال دانش و فناوری باشــند. به گفته 

وی، ایران در طراحی پالایشــگاه و تجهیــزات نفتی تجربیاتی 
دارد، پالایشگاه خلیج فارس یکی از نمونه های توانمندی ایران 
اســت، در این حوزه می توان اقداماتــی را در قاره آفریقا انجام 
داد، ایران در حوزه انتقال دانش فنی حرف برای گفتن دارد. به 
گزارش ایسنا، رییس جمهوری اسلامی ایران، پس از یازده سال 

در راس هیاتی سیاســی و اقتصادی به دعوت روســای جمهور 
کنیا، اوگاندا و زیمبابوه، با هدف تنوع بخشی به مقاصد صادراتی 
ایران و توســعه روابط تجاری با کشورهای آفریقایی راهی قاره 
»فرصت ها« شــد. از همان ســال های ابتدایی پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران توســعه روابط سیاسی با کشورهای آفریقایی به 

دلیل مبارزات ضد استعماری کشــورهای این قاره مورد توجه  
مقامات ارشــد جمهوری اســلامی ایران بوده اســت و در این 
حوزه به موفقیت های نسبی دســت پیدا کرده است گرچه در 
مقاطعی و در برخی از دولت ها توســعه روابط با کشورهای  این 
قاره مورد توجه جدی تر قرار گرفته است و در برخی از دولت ها 
نگاه راهبردی به این قاره وجود نداشــته است و یا حداقل اقدام 
موثری برای توسعه روابط برداشته نشده است. علیرغم گسترش 
روابط سیاسی ایران با تعدادی از کشورهای آفریقایی در بیش از 
چهل سال گذشته، توسعه همکاری های اقتصادی با  کشورهای 
این قاره در حاشیه قرار داشته است و علیرغم برخی از تلاش ها 
و امضای برخی از قراردادها هنوز ســطح تعاملات تجاری ایران 
با کشورهای این قاره در سطح مناسبی قرار ندارد و شاید بتوان 
گفت عرصــه در این حوزه را به دیگر رقبا واگذار کرده اســت. 
بر اســاس آخرین آمار منتشر شده میزان تعاملات تجاری قاره 
آفریقا یک هزار و ۲۰۰ میلیارد دلار  است که سهم ایران از این 
موضــوع  در حال حاضر ۲/۱ میلیارد دلار اســت و پیش بینی 
می شود که با توجه به تعاملات و برنامه ریزی های انجام  شده 
این رقم در ســال جاری به بیش از دو میلیارد دلار افزایش پیدا 
کند. رقمــی که با توجه به ظرفیت های موجــود بین ایران و 
۵۴ کشــور آفریقایی باز هم بسیار ناچیز است. در ارتباط با علل 
پاییــن بودن این ارقام می توان  مــوارد مختلفی را مطرح کرد 
ولی به نظر می رســد یکی از دلایل این موضوع عدم شــناخت 
دقیق مقامات ایران و فعالان اقتصادی کشورمان از ظرفیت های 
اقتصادی این کشــور در حوزه هایی همچون معادن، کشاورزی، 
کشت فرا ســرزمینی و ...است و از طرف دیگر اطلاع دقیقی از 
نیازهای این قاره و ســرمایه گذاری ها که ایران می تواند در این 

قاره انجام دهد وجود ندارد. 

دبیرکل اوپک اعــلام کرد که پیش 
بینی می شــود تقاضای جهانی برای 
همه اشــکال انــرژی، ۲۳ درصد تا 
سال ۲۰۴۵ رشــد کند. به گزارش 
ایســنا، هیثم الغیــص در کنفرانس 
نفت و گاز نیجریه خاطرنشان کرد: 
یا  کردن  محدود  برای  درخواست ها 

متوقف کردن تامین مالی پروژه های 
یا  نفتی جدیــد، غیرواقــع گرایانه 
غیرمعقول اســت. با این حال، وی 
به نیاز بــه فناوری بــرای مقابله با 
ســوخت های  از  ناشــی  آلایندگی 
فسیلی اذعان کرد. مدیران و مقامات 
نفتی سازمان کشورهای صادرکننده 
نفــت )اوپک( بــه طــور مرتب، بر 
در  گذاری  تداوم ســرمایه  ضرورت 
نفت، تاکید کرده و هشدار می دهند 
در غیر این صورت، قیمت ها جهش 
پیدا خواهــد کرد. دبیــرکل اوپک 
گفت: پیش بینی می شــود تقاضای 
جهانی بــرای همه اشــکال انرژی، 

۲۳ درصــد تا ســال ۲۰۴۵ رشــد 
می کند که به معنای نیاز ما به همه 
اشکال انرژی است. ما به راه کارهای 
نوآورانه تری ماننــد جذب و ذخیره 
ســازی کربن و پروژه های هیدروژن 
علاوه بــر اقتصاد کربن چرخشــی 
داریم که حمایت مثبتی از ســوی 
گروه ۲۰ دریافت کرده است. صنعت 
نفت جهانی به ۱.۲ تریلیون دلاری 
ســرمایه گذاری در همین مدت نیاز 
دارد و این صنعت هنوز در مســیر 
رسیدن به این سطح سرمایه گذاری، 
قرار نگرفته است. بر اساس گزارش 
رویتــرز، منابــع نزدیک بــه اوپک 

می گوینــد این گروه در نخســتین 
چشم انداز خود از رشد تقاضا برای 
نفت در ســال آینده که ماه جاری 
منتشــر می کند، احتمــالا دیدگاه 
خــوش بینانه را حفظ خواهد کرد و 
کندی رشــد تقاضا نسبت به امسال 
را پیش بینی می کند اما انتظار دارد 
رشــد تقاضا همچنــان بالاتر از حد 
میانگین باشد. پیش بینی اوپک برای 
ســال ۲۰۲۴ احتمالا کمتر از رشد 
۲.۳۵ میلیون بشــکه در روز معادل 
۲.۴ درصد تقاضا برای نفت است که 
برای ســال جاری پیش بینی کرده 

است.

انتقاد دبیرکل اوپک از تلاش ها برای توقف سرمایه گذاری در نفت

نخستین نیروگاه بادی در بورس انرژی ایران مورد 
پذیرش قرار گرفت. به گزارش ایسنا، نیروگاه توان باد 
متعلق به گروه صنعتی ســدید به عنوان نخستین 
نیروگاه بادی به تالار برق ســبز وارد شــد. نیروگاه 
توان باد که در شــهر خواف استان خراسان رضوی 
واقع شــده است یک هزار و ۹۵۲ مگاوات برق سبز 
تولید می کند و حداقل عرضه سالانه ۱۰۸۸ مگاوات 

ساعت را در تالار برق سبز متعهد شده است.

۵ ســند همکاری میان مقامات عالی رتبه ایران و کنیا و در حضور روســای جمهور دو کشــور به امضا رسید. به گزارش ایسنا ، مراسم امضای اسناد 
و تفاهم نامه های همکاری میان جمهوری اســلامی ایران و کنیا برگزار شــد و مقامات دو کشور ۵ سند همکاری امضا کردند. این اسناد همکاری در 
حوزه های دامپزشــکی، ارتباطات، فرهنگ، شــیلات و فنی حرفه ای بود که از سوی وزرای »امور خارجه«، »اطلاعات، ارتباطات و اقتصاد دیجیتال«، 
»گردشگری، حیات وحش و میراث«، »معدن، اقتصاد آبی و امور دریایی« و »آموزش کنیا« و  وزرای امور خارجه و تعاون، کار و رفاه اجتماعی جمهوری 
اسلامی ایران در حضور سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران و ویلیام روتو رئیس جمهور کنیا به امضا رسید. رئیس جمهور ایران که در 

اولین مقصد از سفر منطقه ای خود به قاره آفریقا ساعتی پیش وارد نایروبی پایتخت کنیا شده بود، مورد استقبال رسمی رییس جمهور این کشور قرار گرفت. در مراسم استقبال رسمی »ویلیام 
سامویی روتو« رئیس جمهور کنیا در محل کاخ ریاست جمهوری این کشور از سید ابراهیم رئیسی که در رأس هیئت عالی رتبه اقتصادی و سیاسی به کنیا سفر کرده است، پس از گرفتن عکس 
یادگاری روسای جمهور ایران و کنیا، اعضای هیئت های عالی رتبه دو کشور معرفی شدند. همچنین همزمان با ورود دکتر رئیسی به کاخ ریاست جمهوری کنیا ۲۱ گلوله توپ به افتخار ورود 
رئیس جمهوری اسلامی ایران و هئیت ایرانی شلیک شد. بلافاصله پس از مراسم استقبال از رئیسی از سوی رئیس جمهور کنیا گفت وگوی خصوصی روسای جمهور دو کشور انجام شد.  در ادامه 
مذاکرات دوجانبه هیئت های عالی رتبه دو کشور برگزار شد. پس از این نشست نیز اسناد مهم همکاری های دوجانبه میان ایران و کنیا در حضور روسای جمهور دو کشور به امضا رسید سفر 
هیات ایرانی به قاره آفریقا در راستای ارتقای دیپلماسی اقتصادی، تقویت روابط سیاسی با کشورهای دوست و همسو و تنوع بخشی به مقاصد صادراتی جمهوری اسلامی ایران، به دعوت رسمی 

رییس جمهور کنیا انجام شده است. سید ابراهیم رییسی در فرودگاه نایروبی از سوی »آلفرد موتوآ« وزیر خارجه کنیا مورد استقبال قرار گرفت.

نخستین نیروگاه 
بادی به بورس انرژی 

آمد

در حضور روسای جمهور دو کشور صورت گرفت؛

امضای ۵ سند همکاری میان ایران و کنیا

ایسنا/آذربایجان شرقی کمیسیون فنی مشترک جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری آذربایجان برای ادامه ساخت و 
بهره برداری از ســدها و نیروگاه های خداآفرین و قیز قلعه 
سی برگزار شد. کمیسیون فنی مشترک ایران و جمهوری 
آذربایجــان با حضور محمد جوانبخت معــاون وزیر نیرو و 
»النور ســلطان او« معاون وزیر انرژی جمهوری آذربایجان 
در تاریــخ  ۲۰ و ۲۱ تیرماه در محل کارگاه ســد قیز قلعه 
سی برگزار شد. طرفین در این کمیسیون فنی مشترک در 
خصوص ادامه ساخت و بهره برداری از سدها و نیروگاه های 
خداآفرین، قیز قلعه ســی، نیروگاه اردوباد و مارازاد بحث و 
بررسی کردند. به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی آب 
منطقه ای استان،روسای ایرانی و آذربایجانی کمیسیون فنی 
مشــترک پیرامون موضوعات تعیین شده تصمیمات لازم 
در خصوص تسریع در عملیات اجرایی برای بهره برداری از 

سدهای خداآفرین و قیز قلعه سی را اتخاذ کردند.

رایزنی ایران و آذربایجان برای ساخت و بهره برداری از 
سدها و نیروگاه های خدا آفرین و قیز قلعه سی
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گزیده خبر

درخواست وزارت جهاد کشاورزی برای 
افزایش ۳ برابری یارانه بذر گندم

معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال گفت: پیشنهاد می کنیم 
بــا توجه به افزایــش هزینه های تبعی تولید بذر، بــرای اطمینان از جذب 
حداکثــری بذرهای تولیدی، میزان یارانه پرداختــی دولت برای خرید هر 
کیلوگرم بذر گندم با ۳ برابر افزایش به ۴۵۰۰ تومان افزایش یابد. به گزارش 
ایســنا، معاون موسســه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال گفت: در سال 
زراعی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ تولید ۵۳۵ هزار و ۴۸۹ تن بذر گندم از ســطح حدود 
۲۲۴ هزار هکتار برای تامین بذر کشت پاییزه هدفگذاری شده و برنامه تولید 
نیز به تفکیک اســتان ها، طبقات بذری، ارقام و شرکت های تولیدکننده بذر 
ابلاغ شده است. صمد مبصّر با بیان این که خرید بذر گندم در مناطق گرم 
به اتمام رسیده و در مناطق معتدل رو به پایان است، اظهار کرد: خرید بذر 
خام گندم توســط شــرکت های متولی خرید در مناطق سرد نیز به زودی 
آغاز خواهد شد. وی با اشاره به اینکه امیدواریم به رغم پاره ای از مشکلات، 
امسال درصد قابل قبولی از برنامه تولید و خرید بذر گندم محقق شو ادامه 
داد: خرید بذر گندم در برخی اســتان ها همچون بوشهر، فارس و کهگیلویه 
و بویراحمد مطابق برنامه ابلاغی انجام شده، اما در بعضی از استان ها درصد 
تحقق خرید بذر تا حدودی پایین است. مبصّر میزان یارانه خرید هر کیلوگرم 
بذر گندم در سال زراعی گذشته را ۱۵۰۰ تومان عنوان کرد و گفت: پیشنهاد 
می کنیم با توجه به افزایش هزینه هــای تبعی تولید بذر، برای اطمینان از 
جــذب حداکثری بذرهای تولیدی، میزان یارانه پرداختی دولت برای خرید 
هر کیلوگرم بذر گندم با ۳ برابر افزایش به ۴۵۰۰ تومان افزایش یابد. معاون 
موسســه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال افزود: چنانچه یارانه خرید بذر 
گندم افزایش ۳ برابری نداشته باشد، قیمت فروش هر کیلوگرم بذر گواهی 
شــده گندم به بالای ۲۰ هزار تومان خواهد رسید و ممکن است کشاورزان 
از خرید بذر گندم گواهی شــده استقبال زیادی نکنند و به خرید بذرهای 
غیررســمی و یا اســتفاده از بذرهای خودمصرفی روی آورند. وی با اشاره 
به کســب رکورد خرید تضمینی بیش از ۱.۷ میلیون تن گندم در اســتان 
خوزســتان در سال جاری، تصریح کرد: یکی از عوامل مهم چنین تولیدی، 
اســتفاده از بذر ارقام جدید و با کیفیت اســت که در اختیار کشاورزان قرار 
داده شده بود. مبصّر گفت: برای حفظ رکورد تولید در محصول استراتژیک 

گنــدم و بهبود آن، باید بذر گندم مورد حمایت بیشــتری قرار گیرد. بنا بر 
اعلام وزارت جهاد کشاورزی، وی افزایش نرخ کارمزد تسهیلات بانکی را از 
چالش های پیش روی تولید و خرید بذر گندم گواهی شده دانست و گفت: 
نرخ کارمزد تسهیلات بانکی که شرکت های تولید کننده بذر گندم از بانک 
کشــاورزی برای فرآوری بذر خام گنــدم دریافت می کردند از ۱۵ درصد به 
۲۳ درصد افزایش یافته است. معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و 
نهال، افزایش ۸ درصدی نرخ کارمزد تسهیلات بانکی برای مهمترین نهاده 
تولید محصول استراتژیک گندم را زیاد و مغایر با سیاست های تحقق امنیت 

غذائی کشور عنوان کرد

مهلت رفع تعهد ارزی صادرات 
سال ۱۴۰۱ تمدید شد

بر اســاس تصمیم کمیته ارزی، مهلت رفع تعهد ارزی صادرات سال ۱۴۰۱ 
تا پایان شــهریورماه تمدید شد. به گزارش ایســنا، به نقل از کنفدراسیون 
صادرات ایران، پیرو مصوبه کمیته ارزی، مهلت رفع تعهد ارزی سال ۱۴۰۱ 
صادرکنندگان، تا پایان شــهریورماه ســال جاری تمدید شد. بر این اساس 
صادرکنندگانی که در این مهلت زمانی تعیین شده، نسبت به رفع تعهدات 
ارزی خود اقدام کنندد، مشمول  معافیت های مالیاتی نیز خواهند شد. پیش 

از این، مهلت رفع تعهد ارزی صادرات تا پایان تیرماه تعیین شده بود.

با هدف شناسایی استارت آپ ها و طرح های سرمایه پذیر؛

چهارمین رویداد »استان آپ« در 
آذربایجان غربی برگزار می شود

فراخوان برگزاری چهارمین رویداد 
استانی »دوشنبه های استارت آپی 
و پیوند« و تامیــن مالی جمعی 
منتشــر شــد.  به گزارش ایسنا، 
به  »استان آپ«  رویداد  چهارمین 
منظور ســرمایه گذاری جسورانه 
بــر روی طرح های اســتارت آپی 
ایــن حــوزه، به همــت صندوق 

نوآوری در اســتان آذربایجان غربی برگزار می شود.   در این رویداد استارت آپ ها 
و طرح های ســرمایه پذیر ویژه این استان، شناسایی و به سرمایه گذاران خطرپذیر 
معرفی می شــوند. این رویداد ویژه فعالان و صاحبان ایده و اســتارت آپ خواهد 
بود و با هدف توانمندســازی تیم های فناور و نوآور استان آذربایجان غربی برگزار 
می شــود.  توسعه و حمایت از کســب و کارها و ایده های نوآورانه از دیگر اهداف 
این رویداد اســت.  مهلت ثبت نام در این رویــداد ۲۰ مردادماه ۱۴۰۲ خواهد بود 
و زمان برگزاری رویداد نیز متعاقبا اعلام خواهد شــد. متقاضیان برای شرکت در 
 inif.ir/web/guest/demoday۱ این رویداد و ارائه طرح های خود می توانند به نشانی
مراجعــه کنند.  به نقــل از روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، صندوق 
نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری از ســال ۱۳۹۸ در راستای ماموریت خود 
مبنی بر تامین مالی توسعه فناوری و به ویژه فناوری های پیشرفته و اولویت دار، در 
قالب برنامه »هم سرمایه گذاری« با صندوق های پژوهش و فناوری، سرمایه گذاری 
جسورانه در استارت آپ ها و طرح های ســرمایه پذیر را آغاز کرده است. در برنامه 
»هم سرمایه گذاری«، استارت آپ ها و دارندگان طرح های سرمایه پذیر، طرح و مدل 
کسب وکار خود را به عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی معرفی 
می کنند. در صورتی که یکی از عاملان سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی، 
پس از ارزیابی و تایید طرح و مدل کسب وکار، تصمیم به سرمایه گذاری جسورانه 
روی آن طرح بگیرد، صندوق نوآوری و شــکوفایی تا ۸۰ درصد سرمایه جسورانه 

مورد نیاز آن استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر را تامین می کند.

از امروز )چهارشــنبه( امکان واریز وجه برای منتخبان طرح جوانی جمعیت متقاضی سه محصول کوییک  
R دنده ای، کوییک S و ساینا S که اولویت دریافت در تابستان ۱۴۰۲ اخذ کرده و روز گذشته )۲۰تیر ماه( 

پیامک دریافت کرده اند، فراهم شده است.
به گزارش ایســنا، برای مادران شرکت کننده در مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها، بخش چهارم موعد 
تحویل ۹۰ روزه که متقاضی ســه محصول کوییک  R دنده ای، کوییک S و ساینا S هستند و روز سه شنبه 
پیامک از سوی گروه خودروسازی سایپا دریافت کرده اند، از امروز )چهارشنبه ۲۱ تیرماه( امکان واریز وجه 
خودرو مطابق مبالغ مندرج در بخشنامه  ۲۴۸ فراهم شده است. متقاضیان می توانند به منظور واریز وجه 

صرفاً از طریق سامانه فروش اینترنتی به نشانی saipa.iranecar.com  اقدام کنند.

مدیرسامانه یکپارچه تخصیص خودرو، با بیان اینکه طبق وعده داده شده، سایت سامانه یکپارچه برای سه درصد باقی مانده از مرحله دوم که با 
ظرفیت جذب نشده خودروسازان خصوصی مواجه شده بودند، در شهریور ماه بازگشایی خواهد شد گفت: این بازگشایی مربوط به مرحله سوم 

نبوده و ادامه مرحله دوم است؛ ضمن اینکه هنوز تاریخ دقیق بازگشایی سایت سامانه و خودروهای قابل عرضه مشخص نیست. به گزارش ایسنا، چند روزی است برخی رسانه ها در 
فضای مجازی از آغاز مرحله سوم فروش یکپارچه خودروها و حتی اسامی خودروهایی که قرار است عرضه شود، صحبت می کنند. در این رابطه مهدی تقدسی- مدیر سامانه یکپارچه 
تخصیص خودروها- در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: همانطور که پیش تر اعلام کردیم، سایت سامانه یکپارچه برای آن دست متقاضیان )سه درصد( مرحله دوم فروش خودروها که 
متقاضی خودروهای CKD  خودروسازان خصوصی بودند اما با توجه به محدودیت ایجاد شده و ظرفیت جذب نشده خودروسازان، تخصیص صورت نگرفته بود، باز خواهد شد تا با حفظ 
اولویت، امکان انتخاب خودروی جدید و جایگزین برایشان فراهم شود. وی افزود: هنوز اینکه چه خودروهایی عرضه خواهند شد، مشخص نیست؛ باتوجه به اینکه براساس ظرفیت های 
خالی که برای تعدادی محصولات در سال جاری و همچنین در سال ۱۴۰۳ وجود دارد، سایت برای این افراد بازگشایی می شود، خودروسازان تا آن زمان )شهریور ماه( اعلام خواهند 

کرد که کدام محصولات خود را عرضه خواهند کرد تا متقاضیان بتوانند تقاضای خود را ثبت کنند؛ بنابراین اسامی منتشر شده از خودروها در حال حاضر مورد تایید نیست. 

با نوبت دریافت تابستان ۱۴۰۲؛

امکان واریز وجه برای مادران متقاضی ۳ 
محصول سایپا فراهم شد

مدیرسامانه یکپارچه تخصیص خودرو اعلام کرد

بازگشایی سامانه یکپارچه خودرو برای ۳ درصد از 
باقی ماندگان مرحله دوم در شهریور ماه

سفربهقاره»فرصتها«
رییس جمهوری اسلامی ایران، پس از یازده سال در راس هیاتی 
سیاســی و اقتصادی به دعوت روســای جمهور کنیا، اوگاندا و 
زیمبابوه، با هدف تنوع بخشی به مقاصد صادراتی ایران و توسعه 

روابط تجاری با کشورهای آفریقایی راهی قاره »فرصت ها« شد.
به گزارش ایســنا، از همان ســال های ابتدایی پیروزی انقلاب 
اســلامی ایران توسعه روابط سیاســی با کشورهای آفریقایی به 
دلیل مبارزات ضد اســتعماری کشــورهای این قاره مورد توجه  
مقامات ارشــد جمهوری اســلامی ایران بوده اســت و در این 
حوزه به موفقیت های نســبی دســت پیدا کرده است گرچه در 
مقاطعی و در برخی از دولت ها توســعه روابط با کشورهای  این 
قاره مورد توجه جدی تر قرار گرفته اســت و در برخی از دولت ها 
نگاه راهبردی به این قاره وجود نداشــته است و یا حداقل اقدام 
موثری برای توسعه روابط برداشته نشده است. علیرغم گسترش 
روابط سیاسی ایران با تعدادی از کشورهای آفریقایی در بیش از 
چهل سال گذشته، توسعه همکاری های اقتصادی با  کشورهای 
این قاره در حاشیه قرار داشته است و علیرغم برخی از تلاش ها 
و امضای برخی از قراردادها هنوز سطح تعاملات تجاری ایران با 
کشورهای این قاره در سطح مناســبی قرار ندارد و شاید بتوان 
گفت عرصه در ایــن حوزه را به دیگر رقبا واگذار کرده اســت. 
بر اساس آخرین آمار منتشر شــده میزان تعاملات تجاری قاره 
آفریقا یک هزار و ۲۰۰ میلیارد دلار  اســت که ســهم ایران از 
این موضوع  در حال حاضر ۲/۱ میلیارد دلار است و پیش بینی 
می شــود که با توجه به تعاملات و برنامه ریزی های انجام  شده 
این رقم در ســال جاری به بیش از دو میلیارد دلار افزایش پیدا 
کنــد. رقمی که بــا توجه به ظرفیت های موجــود بین ایران و 
۵۴ کشــور آفریقایی باز هم بسیار ناچیز است.در ارتباط با علل 
پایین بودن ایــن ارقام می توان  مــوارد مختلفی را مطرح کرد 
ولی به نظر می رســد یکی از دلایل این موضوع عدم شــناخت 
دقیق مقامات ایران و فعالان اقتصادی کشورمان از ظرفیت های 
اقتصادی این کشــور در حوزه هایی همچون معادن، کشاورزی، 
کشــت فرا سرزمینی و ...اســت و از طرف دیگر اطلاع دقیقی از 
نیازهای این قاره و ســرمایه گذاری ها که ایران می تواند در این 
قــاره انجام دهد وجود ندارد.   همچنان در اذهان برخی از مردم 
و نخبگان ایرانی بر اســاس تصویر سازی رسانه ها طی سال های 
گذشته، آفریقا قاره ای محروم با مردمی است که از گرسنگی و 
قحطی استخوان هایشــان به بدنشان چسبیده است، قاره ای که 
فقط درگیر جنگ داخلی و افراط گری اســت و اثری از زندگی 

مدرن در آن وجود ندارد غافل از این که آفریقا در حال حاضر به 
قاره ای تبدیل شده  که آمریکا و چین برای سرمایه گذاری بیشتر 
و بهره افزونتر از ظرفیت های  آن در حال رقابت آشکار و پنهان 
با یکدیگر هستند. در سال های اخیر علاوه بر حضور پررنگ چین 
و کشــورهای غربی در آفریقا، شاهد افزایش فعالیت  کشورهایی 
چون ترکیه، قطر، امارات و عربســتان در این قاره هســتیم.  در 
واقع اصل سخن بر این است که  آفریقا نیز مانند قاره های دیگر 
دارای ســختی ها و مشکلاتی اســت ولی قطعا  وضعیت آن  به 
شکلی نیســت که در ذهن مردم ما نقش بسته است، چنان که 
تعــدادی از تجار بخش خصوصی ایران که در این ســال ها وارد 
آفریقا شده اند در هنگام ورود از میزان ظرفیت ها و توانمندی های 
موجود در آفریقا تعجب کرده اند و آنچه که دیده اند با آنچه که در 
ذهن شان بوده بسیار متفاوت بوده است. از دیگر سو همان طور 
که اشاره شد در طول این سال ها قراردهایی نیز در سطح دولتی 
با برخی از کشورهای آفریقایی به امضا رسیده ولی بعضا از سوی 
طــرف ایرانی به دلایل مختلفی اقدام جدی برای تحقق و عملی 
کردن وعده ها و قراردادها صورت نگرفته است و به قول یکی از 

کارشناسان آفریقا، خوشنامی خود در عمل به وعده ها در برخی 
از این کشــورها از دست داده ایم و انگیزه های این کشورها برای 
همکاری با ایران کم شــده است. تحریم های یک جانبه آمریکا، 
موانع در انجام تبادلات بانکی و مالی، عدم حضور رایزنان بازرگانی 
حرفه ای و کارآمد در ســفارت خانه هــای  هدف ایران در این 
قاره، عدم وجود خطوط پروازی مستقیم بین ایران و کشورهای 
ایــن قاره  ... از دیگر دلایل عدم حضــور جدی ایران در تجارت 
خارجی آفریقا اســت. از دیگر سو باید به این موضوع نیز توجه 
داشــت که تجار و بارزگانان آفریقایــی و حتی برخی از مقامات 
آفریقایی تحت تاثیر رسانه های غربی شناخت دقیقی از ایران و 
توانمندی های آن ندارند چنان که بنا به گفته برخی از مسئولان 
ایرانی با توجه به ایران هراسی ایجاد شده در آفریقا، وقتی هیاتی 
از آفریقا به ایران می آید در جریان دیدار با مقامات کشــورمان 
بــه این موضوع اذعان می کنند که آنچه که در ایران مشــاهده 
کردند با آنچه که پیش از این تصور داشتند بسیار متفاوت بوده 
است.  در دو سال گذشــته با توجه به تاکید دولت سیزدهم بر 
موضوع سیاســت خارجی متوازن و همچنیــن افزایش اهمیت 

بحث دیپلماسی اقتصادی، شاهد انجام اقداماتی برای گسترش 
تعاملات  اقتصادی و تجاری با کشورهای این قاره بوده ایم؛ چنان 
که در سال گذشته ایران با همکاری بخش خصوصی و دولتی در 
کشورهای ساحل عاج، کامرون، کنیا، تانزانیا، غنا و اوگاندا شش 
مرکز تجاری ایجاد کرد و قرار است که در سنگال و نیجریه این 
مراکز ایجاد شوند. همچنین با توجه به این که طی این دو سال 
تلاش شــده به جدول زمانی برگزاری کمیسیون های مشترک 
اقتصادی ایران با کشــورهای آفریقایی نظم بیشتری داده شود 
در چارچوب برنامه ریزی در این راســتا قرار است در سال جاری 
نشست کمیســیون مشترک ایران با کشــورهای کنیا، تانزانیا، 
آفریقای جنوبی، ساحل عاج، سنگال، بروندی  و... برگزار شود.  به 
گزارش ایسنا، در اواخر اسفندماه سال گذشته با همکاری وزارت 
امور خارجه و وزارت صمت نشســت همکاری های اقتصادی و 
تجاری  ایران با کشــورهای غرب آفریقا  برگزار شد و قرار است 
که در ماه های آتی وبینارهای مشــترکی با کشــورهای شرق و 
همچنین جنوب آفریقا نیز برگزار شــود. همچنین در راستای 
افزایش تعداد رایزنان بارزگانــی در آفریقا، ایران بار دیگر بعد از 
چند سال به کشــورهای آفریقای جنوبی، نیجریه و کنیا رایزن 
بارزگانی اعزام کرده اســت و قرار اســت در دو کشور سنگال و 
غنا نیز رایزنی بازرگانی داشــته باشیم. ایران در  حال حاضر در 
بین کشورهای آفریقایی بیشترین تعامل تجاری را با کشورهایی 
همچون آفریقای جنوبی، موزامبیک، غنا، سودان، نیجریه، کنیا، 
ســاحل عاج و تانزانیا دارد و برنامه ریزی دولت در این راستا این 
است که کشــورهای هدف خود را در این قاره افزایش دهد و با 
گســترش شرکای تجاری اش در آفریقا، حضور خود در این قاره 
را پایدار کند. به گزارش ایســنا، براساس آن چه که اعلام شده ، 
قرار است در جریان سفر رئیس جمهور به کشورهای کنیا، اوگاندا 
و زیمبابوه توافق نامه و یادداشــت تفاهم هایــی بین ایران و این 
کشورها در راستای گسترش همکاری ها در حوزه های اقتصادی 
و تجاری به امضا برســد و ضروری اســت بعد از پایان این سفر 
برنامه ریزی جدی انجام شود تا توافق های صورت گرفته اجرایی 
و عملیاتی شوند و مردم به صورت ملموس نتایج این گونه سفرها 
را در عرصه ی اقتصادی کشور مشاهده کنند. در کنار این دولت 
بایــد برای پایدار کردن حضور ایران در عرصه اقتصادی آفریقا با 
انجام اقدامات مناســب و ایجاد تسهیلات زمینه را برای آشتی 
بخش خصوصی با قاره آفریقا فراهم کند و به حضور بخش دولتی 

در این قاره اکتفا نکند.
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گزیده خبر

چک های صیادی خود را با خودپردازهای بانک 
صادرات ایران رصد کنید

امکان اســتعلام نقل و انتقال چک های صیادی در قالب سامانه پیچک در 
خودپردازهای بانک صادرات ایران فراهم شد.به گزارش روابط عمومی بانک 
صادرات ایران، با افزوده شــدن خدمت »استعلام زنجیره انتقال و ذی نفعان 
چک« بــه مجموعه خدمات متنــوع خودپردازهای بانک صــادرات ایران، 
مشتریان این بانک می توانند سرویس های متنوع چک های صیادی از جمله 
ثبت، انتقال، اســتعلام و تایید دریافت چک، عودت، انتقال چک، استعلام 
وضعیت انتقال چک را بر روی این دســتگاه ها بــه خدمت بگیرند.بیش از 
5200 دستگاه خودپرداز بانک صادرات ایران با ارائه خدمات فراوان و متنوع، 
هر یک به مثابه یک شعبه، قابلیت های فراوانی در اختیار مشتریان این بانک 
قــرار داده و علاوه بر انجام تمامی خدمات، متــداول بانکداری الکترونیک، 
ثبت، انتقال، اســتعلام و تایید دریافت چک، عودت، انتقال چک، استعلام 
وضعیت انتقال چک را نیز به مشــتریان نظام بانکی کشــور ارائه می دهد.

بانک صــادرات ایران علاوه بر ارائه خدمات چک های صیادی، با ارائه چکنو 
به عنوان نخستین بانک چک امن دیجیتال را به مشتریان خود عرضه کرده 
که تاکنون بیش از صدها هزار برگ چکنو توسط مشتریان این بانک صادر 

شده است.
سیدمحسن فاضلیان تاکید کرد؛

قراردادهای طرح نهضت ملی مسکن به ۲۵۸ هزار 
واحد رسید

عضو هیات مدیره بانک مسکن از انعقاد قرارداد 258 هزار واحد مسکونی از 
ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مســکن، خبر داد.به گزارش خبرنگار پایگاه 
خبری بانک مسکن- هیبنا ؛ سیدمحسن فاضلیان عضو هیات مدیره بانک 
مســکن در گفت وگو با هیبنا از جزییات عملکرد بانک مســکن در اعطای 
تسهیلات در حوزه مسکن سخن گفت.وی با اشاره به عملکرد این بانک در 
موضوع اعطای تســهیلات در بانک مسکن گفت: کل تسهیلات اعطایی در 
سال 1401 با افزایش 73 درصدی نسبت به سال 1400، معادل 1،311،965 
میلیارد ریال بود.به گفته فاضلیان با عنایت به سیاست توسعه ای بانک مسکن 
در بخش مسکن و ساختمان در سال 1401 مبلغ 1،175،276 میلیارد ریال 
معادل 90 درصد از کل تســهیلات اعطایی به بخش مســکن و ساختمان 
اختصــاص پیدا کرد.وی در ادامه تصریح کرد: در ســال 1402 نیز تا پایان 
خردادماه بانک مســکن نسبت به اعطای 176،645 میلیارد ریال تسهیلات 
اقدام کرده که 49 درصد از این تسهیلات، تنها مربوط به تسهیلات مشارکت 
در ســاخت مسکن اســت.عضو هیات مدیره بانک مسکن خاطرنشان کرد: 
در ســال 1401 بالغ بر 220 هزار واحد در قالب تســهیلات ساخت و 178 
هزار واحد در قالب تسهیلات خرید، از سوی بانک مسکن تامین مالی شده 
است. اگر به آمار دقیق تسهیلات اعطایی جهت ساخت مسکن مراجعه کنیم 
متوجه می شویم که رقم تسهیلات ساخت مسکن نسبت به دوره مشابه در 
ســال 1400، 181 درصد افزایش پیداکرده است.وی در خصوص عملکرد 
بانک در ســه ماهه نخست سال 1402 تاکید کرد: بانک مسکن در سه ماهه 
نخست سال 27 هزار واحد مسکونی ایجاد کرد و همچنین قرارداد های طرح 

نهضت ملی مسکن به عدد 258 هزار واحد مسکونی رسید.

از سوی وزیر اقتصاد صورت گرفت؛ تقدیر از بانک 
سپه به دلیل پیشتازی در اجرای آئین نامه مولدسازی 

دارایی های دولت
در مراسم رونمایی از تالار مولدسازی دارایی های دولت، از بانک سپه به  دلیل 
پیشــتازی این بانک در اجرای آئین نامه مولدســازی دارایی های دولت توسط 
وزیر اقتصاد تقدیر شــد. به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک سپه، در مراسم 
رونمایی از تالار مولدســازی دارایی های دولت که با حضور دکتر سیداحسان 
خاندوزی وزیر امور   اقتصادی  ودارایی، حجت الاسلام والمســلمین محمدجعفر 
منتظری دادســتان کل کشور، دکتر محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس، دکتر حسین قربان زاده معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و 
رئیس سازمان خصوصی سازی و دکتر مجید عشقی رییس سازمان بورس در 
محل وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد، از بانک سپه به دلیل پیشتازی 
این بانک در خود اظهاری معرفی املاک 32 هکتاری )پروژه سپه شهر( تقدیر 
به عمل آمد.در این مراســم لوح تقدیر و قدردانی از بانک سپه توسط وزیر امور  
 اقتصادی ودارایی به دکتر مصطفی پرتوافکنان عضو هیات مدیره بانک ســپه 
اهدا شــد.وزیر امور اقتصادی و دارایی در این مراســم مولدسازی دارایی های 
دولت را، راه برون رفت اقتصاد کشــور از بن بست عنوان کرد و افزود: پیشبرد 
مســئله مولدسازی همراه با شــفافیت موجب جلب اعتماد مردم خواهد بود.

حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری دادستان کل کشور اعلام کرد: 
با راه اندازی تالار مولدســازی در بورس تمام ابعاد مولدسازی دارایی ها شفاف 
خواهد شد و جلوی استفاده از رانت های اطلاعاتی گرفته می شود و همه مردم 
می توانند از جریان قیمت گذاری و واگذاری این دارایی ها مطلع شــوند.دکتر 
قربان زاده معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان خصوصی سازی 
نیز با بیان اینکه در شــهر تهران 32 هکتار زمین موسوم به سپه  شهر متعلق 
به بانک ســپه از طریق خود اظهاری به ســامانه مولدسازی دارایی های دولت 
اعلام شــده است، افزود: مســاحت قابل ملاحظه این زمین، قابلیت اجرای 7 
هزار واحد مسکونی را خواهد داشت.لازم به ذکر است، پروژه سپه شهر شامل 
314 هزار مترمربع زمین و حدود 700 هزار متر تراکم با کاربری مســکونی، 
تجاری، خدماتی، ورزشــی و فضای سبز است که ظرفیت احداث 7500 تا 8 
هزار واحد مســکونی را خواهد داشت و احداث این پروژه گام مهمی در عرضه 
و تولید واحدهای مسکونی و کاهش قیمت مسکن در کلانشهر تهران است.

دیدار مهدی قمصریان مدیرعامل صندوق تامین 
خسارتهای بدنی با علیرضا احمدی سرپرست ستاد 

مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور
مهدی قمصریان مدیرعامــل صندوق تامین خســارتهای بدنی با علیرضا 
احمدی سرپرست ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور دیدار و گفتگو 
کرد. به گزارش روابط عمومی صندوق تامین خســارت های بدنی، پیگیری 
آخرین اقدامات مشترک انجام شده برای اجرای تکالیف قانون بیمه اجباری 
شخص ثالث به ویژه ماده 48 قانون و الزامات مرتبط با آن درخصوص کارت 

و سهمیه سوخت مهمترین محور این دیدار بود.

رونمایی از سند چشم انداز بیمه تعاون در دهمین 
سالروز تأسیس شرکت

در دهمین سالروز تأسیس شــرکت بیمه تعاون، از سند چشم اندازه ده ساله دوم 
رونمایی شــد. به گزارش روابط عمومی بیمه تعــاون، یونس مظلومی، مدیرعامل 
شرکت، در آیین گرامیداشت دهمین سالروز تأسیس خود، ضمن رونمایی از سند 
چشــم انداز ده ســال دوم، اظهار داشــت: »از صمیم قلب از کسانی که شرکت را 
تأســیس کرده و برای آن زحمت کشیدند، سپاسگزارم؛ آنها کار بزرگی انجام داده 
اند«.مدیرعامل بیمه تعاون ادامه داد: »بنده از سال 1396 به مجموعه اضافه شدم، 
لکــن معتقدم که زحمت اصلی را افراد موســس که بــرای دریافت پروانه و تهیه 
ساختمان تلاش کردند انجام داده اند«.مظلومی افزود: »امروز ده سالگی بیمه تعاون 
است و بنده 6 سال از این مدت را در خدمت شرکت بوده ام، ولی افتخاراتش برای 
بنده نیســت، بلکه برای هریک از افرادی اســت که به نحوی برای شرکت زحمت 
کشــیده اند.وی در ادامه اظهار داشت: »با این حال صادقانه بخواهم بگویم که اگر 
تنها یک قابلیت خوب داشــته باشم، آن انتخاب بهترین ها بوده است«.مدیرعامل 
بیمه تعاون در ادامه گفت: »ما مدل های زیادی برای پیشرفت و توسعه یک شرکت 
داریم ولی یکی از ســاده ترین نوع هدف گذاری ها این اســت که اگر ما رشدمان 
در تمام ابعاد از میانگین رشــد صنعت بیمه بالاتر باشد، در نهایت بعد از مدتی در 
رنکینگ بالاتری نیز قرار می گیریم«.مظلومی در بخش بعدی سخنان خود اظهار 
کرد: »امروز خوشحال هستم که اعلام داشته باشم در سالروز تأسیس شرکت، موفق 
شدیم تولید پورتفوی را به مبلغ 700 میلیارد برسانیم که 100 درصد رشد نسبت 
به مدت مشابه در سال قبل محســوب می شود«.وی افزود: »این مهم قابل توجه 
اســت که ما به جای رشد ســرطان گونه، رشد خوبی را داشته ایم و به هر قیمتی 
حاضــر به افزایش حق بیمه تولیدی نشــده ایم«.مدیرعامل بیمه تعاون همچنین 
بیان داشت: »حتی رشد منابع انسانی شرکت نیز خوب بوده و ما باید در ادامه نیز 
همکارانی را جذب کنیم که هم بتوانند برای سازمان مفید باشند و هم بتوانند خود 

نیز توسعه پیدا کنند«.مظلومی تشریح کرد.

شاخص کل بورس کانال یک میلیون و ۱۰۰ هزار واحدی را از دست داد

شــاخص کل بازار سرمایه که روز گذشته 1.40 درصد افت کرد، 
امروز نیز 2.68 درصد منفی شــد. کد خبر : 152866 به گزارش 
خبرنگار ایبِنا، شاخص کل بازار سرمایه امروز )چهارشنبه 21 تیر( 
56 هــزار و 949 واحد افت کرد و در کانال دو میلیون و 71 هزار 
واحدی ایستاد. بدین ترتیب در این روز شاخص کل بازار سرمایه 
2.68 درصد افت کرد. شــاخص هم وزن بیش از 21 هزار واحد 
افت کرد و در کانال 724 هزار واحدی ایســتاد. در این بازار 484 
هزار معامله به ارزش 71 هزار میلیارد ریال انجام شد. در این روز 
به ترتیب نماد های فولاد، فارس، شــپنا، فملی و کگل بیشترین 
تاثیر منفی را بر شــاخص کل بازار سرمایه داشتند و عامل افت 
بازار ســرمایه شدند. در مقابل نماد های وکار، چافست، کماسه و 
ثامان بیشــترین تاثیر مثبت را بر شاخص کل بازار سهام برجای 
گذاشــتند. شــاخص کل فرابورس نیز امروز 587 واحد معادل 
2.13 درصد افت کرد و در کانال 27 هزار و 7 واحدی ایستاد. در 
معاملات امروز بازار سهام گروه خودرو بیشترین حجم معاملات 
را از آن خــود کرد. گروه بانک در معاملات امروز مورد توجه قرار 
گرفت و توانســت رتبه دوم در حجم معاملات را از آن خود کند. 
در جدول زیر معاملات بازار سرمایه را از ابتدای تیر ماه مشاهده 

می کنید.

بانک قرض الحسنه مهر ایران ۱۱هزار فقره وام 
ازدواج و فرزندآوری پرداخت کرد

بزرگ ترین بانک قرض الحسنه کشور در سال جاری 11هزار 670 فقره 
وام ازدواج و فرزنــدآوری به ارزش بیش از 14هــزار و 500 میلیارد 
ریال به مشــمولان پرداخت کرده اســت.به گزارش روابط عمومی و 
امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران، این بانک پیرو فرمایشات 
مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( و سیاســت های دولت سیزدهم 
مبنــی بر حمایت از نهاد خانواده، پرداخــت وام ازدواج و فرزندآوری 
را به صورت جدی در دســتور کار خود قرار داده است.دولت سیزدهم 
و به طور مشــخص بانــک مرکزی و وزارت امور اقتصــادی و دارایی 
برنامه های مختلفی را برای تسهیل ازدواج و فرزندآوری جوانان اجرایی 
کرده اند. بانک قرض الحســنه مهر ایران نیز به عنوان اصلی ترین نهاد 
متولی قرض الحســنه در کشــور، در چنین مواقعی همواره به عنوان 
بازوی اجرایی در کنار مجموعه دولت بوده اســت.بر همین اســاس 
بانک قرض الحسنه مهر ایران در سه ماهه نخست سال جاری 5876 
فقــره وام ازدواج به مبلغ 11هزار و 350 میلیارد ریال پرداخت کرده 
است. این بانک همچنین 5794 فقره وام فرزندآوری به ارزش 3228 
میلیارد ریال به مشــمولان پرداخت کرده تا به ســهم خود گامی در 

راستای حمایت از افزایش جمعیت کشور برداشته باشد.

برگزاری جشن ازدواج بزرگ خانواده ستاره خلیج فارس
نخســتین جشــن ازدواج 150 زوج شــرکت 
نفت ســتاره خلیج فارس به عنوان بزرگ ترین 
پالایشــگاه کشور برگزار شــد.به گزارش روابط 
عمومی و بین الملل شــرکت نفت ستاره خلیج 
فارس، نخســتین جشــن ازدواج خانواده بزرگ 
ســتاره خلیج فارس با حضور 150 زوج که در 
یک سال گذشته راهی خانه بخت شده بودند با 

حمایت مدیرعامل این شرکت به همت امور بانوان و خانواده عظیم ترین مجموعه نفتی 
کشــور برگزار شد.این مراسم که نخستین جشن ازدواج در این پالایشگاه جوان کشور 
به شمار می رفت با اجرای برنامه های مراسم نمادین عروسی سنتی هرمزگانی، اجرای 
موســیقی، طنز و برگزاری کارگاه مشاوره ازدواج همراه بود.در نخستین جشن ازدواج 
خانواده ســتاره خلیج فارس سردار سالاری فرمانده ســپاه امام سجاد )ع( هرمزگان، 
حمیدرضا زارعی مدیر کل امور اجتماعی اســتانداری هرمزگان، اسمعیل جهانگیری 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی هرمزگان، محدثه درویشی مدیرکل امور بانوان و 
خانواده اســتانداری هرمزگان و رضوان رجبوند مســئول امور بانوان شورای فرهنگی 
منطقه سه صنعت نفت کشور به عنوان مهمانان ویژه حضور یافتند.مدیرعامل شرکت 
نفت ستاره خلیج فارس در این مراسم با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری مبنی بر 
ازدواج آسان و جوان سازی جمعیت، بیان کرد: مفتخریم امروز ازدواج 150 زوج شرکت 
نفت ســتاره خلیج فارس را جشن می گیریم و اینکه در یک سال گذشته این تعداد از 

کارکنان پالایشگاه جوان کشور توانسته اند راهی خانه بخت شوند .

" مدیرعامل شرکت مدیریت طرح و توسعه آینده پویا با بیان اینکه گروه دارویی شفا باید برای صادرات دارو تمرکز بیشتری داشته باشد، گفت: "رشد 
تولید" تکلیف قانونی و شرعی شرکت های تابعه هلدینگ آینده پویا است.به گزارش روابط عمومی شرکت مدیریت طرح و توسعه آینده پویا، دکتر افشار 
فتح الهی در مراسم رونمایی از 8 محصول جدید شرکت دارویی راموفارمین با قدردانی از زحمات مدیران و پرسنل این شرکت اظهار داشت: اینکه این 
مجموعه در مدت چهار ماه از 20 قلم داروی جدید رونمایی می کند نشان دهنده پویایی و توجه بسیار این مجموعه به تحقیق و توسعه است. وی افزود: به لطف خدا اکنون کمترین وابستگی را 
به واردات دارویی داریم و به لحاظ تامین سلامت جامعه هم عملکرد قابل قبولی در بخش تولید داروی کشور داشته ایم که البته نباید قانع باشیم و باید چشم انداز بزرگتری را برای سلامت کشور 
در نظر داشته باشیم.مدیرعامل شرکت مدیریت طرح و توسعه آینده پویا با بیان اینکه "رشد تولید" تکلیف قانونی و شرعی همه  مجموعه های تابعه شرکت آینده پویا است، ادامه داد: کارهایی 
که در این مدت شرکت راموفارمین انجام داد در جهت و مصداق افزایش تولید است که جای تشکر دارد.دکتر فتح الهی با بیان اینکه در حال حاضر گاها بخش های تولیدی و صنعتی با چالش 
نقدینگی مواجه می شوند اما راموفارمین با تولید محصولات جدید نشان داد مدیریت خوب می تواند بیشتر اثربخش باشد، تاکید کرد: گروه دارویی شفا باید برای صادرات دارو تمرکز بیشتری 
داشته باشد و با برنامه ریزی دقیق بتواند از فرصت صادرات دارو به کشورهای حوزه خلیج فارس و کشورهای همسایه نهایت استفاده را داشته باشد. همچنین در این مراسم پیش از سخنان دکتر 

فتح الهی، دکتر کاظم پور مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری شفا و دکتر فرقانی مدیرعامل شرکت راموفارمین توضیحاتی درباره داروهای جدید ارائه کردند. 

یک کارشناس بازار سهام گفت: برخی فعالان بازار  براین باورند که نرخ دلار در بازار غیر رسمی تا کانال 45هزار تومان ریزش خواهد 
داشت. کد خبر : 152823 نوید اختری زاده، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با خبرنگار ایبِنا با بیان اینکه شاهد کاهش نرخ 
ارز در بازار غیررسمی هستیم، اظهار کرد: همین موضوع موجب شده است تا انتظارات تورمی نیز کاهش یابد. اختری زاده بیان 
داشت: اخبار مثبتی که در حوزه بین الملل منتشر می شود موجب شده تا نرخ ارز در بازار غیررسمی هم کاهش یابد و در همین 
حال برخی از فعالان بازار ها عنوان می کنند که نرخ دلار در بازار غیر رسمی تا کانال 45 هزار تومان ریزش خواهد کرد. وی تصریح 
کرد: در حال حاضر رکود در بازار های ارز، طلا، مســکن و خودرو ســایه افکنده و این موضوع موجب شده است تا سرمایه گذاران 
به این بازار ها ورود نکنند، بنابراین کاهش خرید و فروش در بازار های ارز، طلا، مســکن و خودرو بســیار عمیق تر شده است. این 
تحلیلگر بازار های مالی گفت: در مقابل شاهد تقویت بنیاد بازار سرمایه هستیم، به عنوان نمونه گزارش های سه ماهه شرکت های 

بورسی که منتشر شده حاکی از آن است که سود شرکت های بورسی روند صعودی دارد. اختری زاده در پایان تاکید کرد: به نظر می رسد تا سه ماه آینده شاخص کل 
بازار سرمایه در کانال های فعلی در نوسان باشد، اما بعد از گذشت این سه ماه، یعنی از اواخر فصل تابستان دور جدیدی از رشد شارپی بازار سهام را شاهد خواهیم بود.

مدیرعامل شرکت مدیریت طرح و توسعه آینده پویا:

"رشد تولید" تکلیف قانونی و شرعی شرکت های 
تابعه هلدینگ آینده پویا است

پایان تابستان، شروع صعود شارپی بازار سهام

ارائه جدیدترین دستاوردهای دیجیتال ایرانسل در اجلاس وزیران ارتباطات اکو
سومین اجلاس وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات کشورهای عضو سازمان اکو با حضور و حمایت اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران برگزار می شود.به گزارش روابط عمومی ایرانسل، اجلاس 
وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات کشورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی )اکو(، در روزهای 21 و 22 تیرماه 1402 در هتل اسپیناس پالاس تهران برگزار می شود تا شرکت کنندگان، راه های 
توسعه همکاری های دو و چندجانبه بین کشورهای عضو را مورد بحث و بررسی قرار دهند.حاضران در این نشست، به عنوان یک دستور کار اصلی، در خصوص »آینده دیجیتال« منطقه اکو تبادل 
نظر می کنند و راه های هم افزایی و استفاده از آخرین دستاوردهای کشورهای عضو در حوزه تحول دیجیتال را مورد بررسی قرار می دهند.ایرانسل با حضور نمایشگاهی در این رویداد بین المللی، ضمن 
حمایت از اجلاس، آخرین محصولات، خدمات و دستاوردهای خود را در حوزه های مختلف فناوری های ارتباطی و آینده دیجیتال، به بازدید کنندگان معرفی می کند.در این نشست و طی جلسات 
مختلف، وزرا، رؤسای هیئت ها و سایر شرکت کنندگان، آخرین تحولات شناسایی شده در »استراتژی منطقه ای 2025 اکو برای توسعه جامعه اطلاعاتی 2025«، که افق آینده این سازمان نیز است و 
مکانیسم های ادغام منطقه ای در زمینه ICT را، مورد بحث و بررسی قرار خواهند داد.معرفی مهمترین سرویس ها و خدمات قابل ارائه بر بستر جدیدترین فناوری های ارتباطی، مانند نسل پنجم شبکه 
تلفن همراه 5G و شبکه فیبر نوری )FTTH(، ارائه آخرین دستاوردهای ایرانسل در حوزه تحول دیجیتال و سرویس های دیجیتال و همچنین ارائه آخرین نسل سیمکارت های ایرانسل، از جمله مواردی 
است که حضور ایرانسل را در نمایشگاه جانبی اجلاس وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات کشورهای عضو سازمان اکو، رقم می زند.ایرانسل به عنوان اولین اپراتور ارائه دهنده 5G و رکورددار سرعت 
و تعداد سایت نسل پنج در ایران، برنامه جامع »تحول دیجیتال« را با هدف توانمندسازی جامعه ایرانی در سبک زندگی دیجیتال در دستورکار خود قرار داده و تاکنون نقشی اساسی در گسترش 
زیرساخت ارتباطات کشور به عنوان هسته مرکزی تحول دیجیتال ایفا کرده است. نقشه راه و چشم انداز ایرانسل، گسترش این نقش از طریق توسعه زیرساخت اینترنت نسل پنجم و شبکه فیبرنوری 
و همچنین ورود تأثیرگذار و قدرتمند در لایه های پلتفرمی و تمرکز بر مدیریت و راهبری اکوسیستم دیجیتال در کنار سرمایه گذاری در زمینه هوش مصنوعی، ابَرَداده، رایانش ابری و… است.هدف 
استراتژیک ایرانسل، گذار از اپراتور ارتباطی )Telco( به شرکت فناوری )Techco(، حرکت در لبه فناوری و تبدیل شدن به یکی از بازیگران اصلی تحول دیجیتال در منطقه و همچنین توانمندسازی سه 
لایه از کاربران یعنی مشترکان، شرکت ها و دولت، از طریق ارائه ابزارها، پلتفرم ها و راهکارهای دیجیتال در عرصه های گوناگون است که حضور در رویدادهای بین المللی و منطقه ای نیز در این راستا 

قرار دارد.اجلاس وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات کشورهای عضو سازمان اکو در روزهای 21 و 22 تیرماه 1402، از 8 صبح تا 8 شب، در هتل اسپیناس پالاس تهران برگزار می شود.

پایان تجهیز بندر ایرانی سالیانکا به منظور خدمات رسانی به 
تجار ایرانی در روسیه 

ســفیر ایران در آستاراخان با اشاره به حل مساله حقوقی بندر سالیانکا و پایان تجهیز و توسعه این 
بندر، به تشریح رشد عملیات حمل بار کالا به روسیه در قالب کریدور شمال- جنوب پرداخت و گفت: 
با توجه به حل مساله حقوقی خرید بندر سالیانکا از سوی کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، تجهیز 
این بندر پایان یافته و این بندر با قدرت در حال خدمات رســانی به تجار ایرانی در روســیه است. به 
گزارش روابط عمومی گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران؛ کاظم جلالی، با قدردانی از رئیس 
جمهور روسیه بابت حل مســأله حقوقی خرید بندر سالیانکا از سوی کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران گفت: با کار جدی گروه کشــتیرانی توانســتیم به تعهدات خود در بندر سالیانکا عمل کرده و 
امروز هم گزارش های ارائه شده حکایت از آن دارد که خوشبختانه گام های مؤثری از سوی این بندر 
در راســتای توسعه روابط تجاری ایران و روسیه برداشته شده و طرح توسعه نیز به زودی با حمایت 

دومای آســتاراخان کلید خواهد خورد.سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه در حاشیه بازدید از 
بندر ســالیانکا افزود: بر اساس گزارش های ارائه شده، بندر سالیانکا در مراحل رشد خود قرار گرفته 
است و امروز، با آنچه که در بازدید های گذشته مشاهده می  شد، بسیار متفاوت است.وی با تأکید بر 
نقش آفرینی کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در توسعه روابط تجاری به روسیه و حمل بار صادراتی 
به این کشــور خاطرنشــان کرد: اکنون بندر به صورت کامل فعال است و زیرساخت های لازم برای 
توسعه و نقش آفرینی مؤثرتر آن در آینده روابط تجاری دو کشور در حال فراهم سازی است.جلالی 
با اشــاره به اهمیت بنادر حاشیه دریای خزر اظهار داشت: همه بنادر حوزه دریای خزر و به تبع آن، 
بندر سالیانکا نقش بسیار مهمی در عملیاتی شدن کریدور شمال- جنوب دارند و در این میان، رشد 
امیدبخش انتقال کالا در بندر ســالیانکا نیز مؤید این نقش آفرینی جدی در این کریدور استراتژیک 
است.سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه با اشاره به رشد 35 درصدی انتقال کالا در سال 2022 
میلادی نسبت به سال 2021 و رشد انتقال کالا در شش ماهه سال میلادی جاری نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، خاطرنشان کرد: آمار ها نشان می دهد که حرکت و پیشرفت در این حوزه بسیار سریع 

و قابل توجه اســت.وی در پایان از نگاه ویژه 
مسئولین اســتان آستاراخان بابت توجه ویژه 
به بندر سالیانکا قدردانی کرد.همچنین در این 
نشست رئیس دومای آستاراخان، با توجه به 
شاخص های خوب ارائه شده از سوی مقامات 
بندر سالیانکا و کشتیرانی جمهوری اسلامی 

ایران اعلام کرد: بر این اســاس از توسعه حریم بندر سالیانکا حمایت خواهیم کرد.همچنین در این 
نشست، گزارشی از آخرین وضیعت بندر سالیانکا و فعالیت های کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در 
حوزه روســیه به عمل آمد.گفتنی است در این بازدید، سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در استان 
آســتاراخان روسیه، رایزن اول جمهوری اســلامی ایران در مسکو، رایزن اول کنسولگری جمهوری 
اســلامی ایران در آستاراخان، رئیس اداره همکاری روابط خارجی آستاراخان و معاون وزیر صنعت 

آستاراخان حضور داشتند.
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گزیده خبر

لاوروف: آمریکا و متحدانش دستورکار 
»استعمارگری نوین« را در پیش 

گرفته اند

وزیر خارجه روســیه گفت، آمریکا و متحدانش در حال متوســل شدن به 
هژمونی جهانی در برابر موج نظم بین المللی چند قطبی هستند. به گزارش 
ایســنا، سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه به روزنامه اندونزیایی کومپاس 
گفــت: ما این مرحله جدید از روابط بین المللی را جنگ ســرد جدید معنا 
نمی کنیم. این روند، مســاله ای متفاوت اســت و چیزی به معنای یک نظم 
چندقطبی بین المللی است. این یک روند عینی است. همه می توانند ببینند 
که مراکز تصمیم گیری معنادار نوین جهانی با قدرت در اوراســیا، منطقه 
آسیا-اقیانوســیه، خاورمیانه، آفریقا و آمریکای لاتین رشــد می کنند. این 
دیپلمات ارشــد روس همچنین ادامه داد: این کشورها و انجمن های آنها به 
دلیل ترویج ارزش هایی مانند منافع ملی، اســتقلال، تمامیت ارضی، هویت 
تمدنی و فرهنگی و همچنین همکاری بین المللی در مسیر روندهای توسعه 
جهانی شــاهد موفقیت هســتند. لاوروف افزود، اما غرب جمعی به رهبری 
آمریــکا تلاش می کند تا این روند کُند یــا معکوس کند. هدف آنها تقویت 
امنیت جهانی یا همکاری در توسعه ای مشترک نیست بلکه مقصود، حفظ 
هژمونی خودشــان در امور بین المللی و پیگیری دســتورکار استعمار نوین 
یا به بیان ســاده تر، ادامه پرداختن به مشکلات خودشان به هزینه دیگران 
اســت و این کاری اســت که به انجامش خو گرفته اند. وزیر خارجه روسیه 
به تحریم های اقتصادی وضع شده از سوی کشورهای غربی علیه مسکو در 
واکنش به جنگ اوکراین و همچنین سیاستگذاری های خودخواهانه خارجی 
اشــاره کرد و گفت: تضعیف امنیت انرژی و غذایی جهانی باعث می شود تا 
زندگی برای کشورهای در حال توســعه سخت و دشوار شود. وزیر خارجه 
روســیه خاطرنشــان کرد: تا زمانیکه غرب از طرح هایش برای حفظ سلطه 
گرایی و شکســت روسیه دست نکشد و بر تمایل وســواس گونه اش برای 
ضربه وارد کردن به مسکو به دســت نیروهای دست نشانده اش در کی یف 
غلبــه نکند، درگیری اوکراین پایان نمی یابد. آمریکا و رعایایش همچنان به 
ارسال سلاح به اوکراین و ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری این کشور نیز 
به اقدامات خصمانه خود ادامه می دهند. آمریکا و متحدانش در ۲۰۲۲ بیش 
از ۱۰۰ میلیارد دلار برای اوکراین ســلاح، تجهیزات، مهمات و حمایت های 
مالــی ارائه کرده و با این حال، همچنان تاکید دارند که به هیچ وجه طرف 
درگیری در جنگ اوکراین نیستند. مسکو نیز گفته که کمک های گسترده 
نظامی تنها به طولانی شــدن جنگ منجر می شود و بر تنش ها می افزاید. 
وزیر خارجه روســیه همچنین دولت کی یف را به بی اعتنایی به طرح صلح 
اندونزی و پیروی از بسته اولتیماتوم های خودش متهم کرد. کی یف این طرح 
را که فرمول چند بخشــی و شامل درخواست برای ایجاد منطقه غیرنظامی 
شده اســت، رد و بر موضع خود مبنی بر اینکه روسیه باید نیروهایش را از 
اوکراین خارج کند، تاکید دارد. لاوروف با اشــاره به درگیری ها و تنش های 
داخلی میانمار از زمان کودتای نظامی ۲۰۲۱، به مجمع کشــورهای جنوب 
شرق آسیا )آ.سه.آن( تاکید کرد تا مسائل را با استفاده از همکاری نزدیک با 

حکمرانان نظامی و بدون مداخله در امور داخلی میانمار حل و فصل کنند.
قطعنامه علیه اهانت به قرآن در شورای حقوق بشر به 

تصویب رسید
شورای حقوق بشر سازمان ملل امروز )چهارشنبه( قطعنامه ای را علیه اهانت 
به قرآن که به دنبال هتک حرمت در ســوئد به جریان افتاده بود، تصویب 
کرد. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، این قطعنامه که از سوی 
 )OIC( پاکســتان به نمایندگی از ۵۷ کشور عضو سازمان همکاری اسلامی
ارائه شــد، از دبیرکل حقوق بشر ســازمان ملل می خواهد تا گزارشی علیه 
نفرت پراکنی مذهبی منتشر کند و همچنین از دولت ها می خواهد تا قوانین 
خود را بازنگری کرده و شــکاف هایی را که ممکن است مانع از پیشگیری و 
تعقیب و همچنین ترویج نفرت پراکنی مذهبی شــوند، برطرف کنند. با این 
حال ایالات متحده و اتحادیه اروپا به شدت با آن مخالفت کرده و می گویند 
که این با دیدگاه آنها در مورد »حقوق بشــر و آزادی بیان« مدنظرشان در 
تضاد اســت. آنها ضمن محکوم کردن هتک حرمت قرآن کریم، ادعا کردند 
که ابتکار سازمان همکاری اسلامی »به جای حفظ حقوق بشر، برای حفظ 
نمادهای مذهبی طراحی شده است.« ماه گذشته میلادی یک مهاجر عراقی 
به ســوئد، مقابل مسجدی در اســتکهلم به قرآن اهانت کرد و خشم جهان 
اسلام را برانگیخت و درخواست هایی از سوی کشورهای مسلمان برای مقابله 
با آن مطرح شد. در جلسه امروز شورای حقوق بشر سازمان ملل،  ۲۸ کشور 
رای موافق، ۱۲ کشــور رای مخالف و هفت کشور رای ممتنع دادند. پس از 
تصویب این قطعنامه، نمایندگان برخی کشورها شادی خود را با دست زدن 

نشان دادند.

»دولت بایدن در روابط با رژیم 
صهیونیستی بازنگری می کند«

یک روزنامه نگار معروف آمریکایی در گزارشــی فاش کرد که دولت کشــورش در 
واقع بازنگری در روابط سیاســی خود با رژیم صهیونیســتی را در دستور کار قرار 
داده است. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری سما، توماس فریدمن روزنامه نگار 
معروف آمریکایی در گزارشــی در این باره اعلام کرد که با توجه به طرح اصلاحات 
قضایــی، نمی توان مانع »ارزیابی مجدد« روابط میان واشــنگتن و کابینه بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیســتی توسط دولت جو بایدن شد. فریدمن که 
یک روزنامه نگار یهودی - آمریکایی نزدیک به بایدن است، نوشت: چنین بازنگری، 
بر اســاس ارزش های آمریکا، یک گام ضروری پیش از خروج اسرائیل از ریل است. 
وی افزود: تردید ندارم که بایدن با تاســف این پیام را به اســحاق هرتزوگ، رئیس 
اسرائیل که به زودی به واشنگتن سفر می کند، خواهد رساند که منافع و ارزش های 
آمریکا و اســرائیل تا چنین حدی با یکدیگر متفاوت باشد، نمی توان از بازنگری در 
روابط جلوگیری کرد. به گفته فریدمن، کاخ ســفید معتقد اســت که کابینه رژیم 
صهیونیستی به شیوه ای افراطی و بی سابقه، تحت پوشش اصلاحات قضایی منافع و 
ارزش های مشــترک میان دو طرف را هدف قرار می دهد. وی در ادامه آورده است: 
برای اطلاع از عمق شکاف و تنش میان دو طرف باید به گفت وگوی اخیر بایدن با 
سی ان ان توجه کرد؛ چراکه وی گفت که کابینه نتانیاهو تندروترین کابینه اسرائیل 
اســت و ایتامار بن گویر، وزیر امنیت داخلی کابینه نتانیاهو نیز در پاســخ به این 
اظهارات گفت که بایدن نباید در امور اســرائیل مداخله کند و اســرائیل بخشی از 
کشور آمریکا نیست. فریدمن همچنین در ادامه این گزارش آورده است، منظور از 
این بازنگری، بازنگری در روابط نظامی و امنیتی نیست؛ چراکه این روابط میان دو 
طرف همچنان در سطح قوی قرار دارد و مهم است، بلکه منظور از آن بازنگری در 
دیدگاه سیاسی نسبت به رژیم صهیونیستی است. فریدمن همچنین گفت: واقعیت 
این است که بایدن برای چنین اقدامی قبل از انتخابات ۲۰۲۴ آماده بوده و معتقد 
اســت که از حمایت اکثر آمریکایی ها و یهودیــان آمریکایی و حتی حمایت اکثر 

یهودیان اسرائیل برای اتخاذ چنین اقدامی برخوردار است.

المنار: نظامیان اشغالگر امروز تحرکات متجاوزانه در »الغجر« را ازسرگرفتند
منابع خبری از تحرکات متجاوزانه جدید رژیم صهیونیســتی 
در روســتای لبنانــی »الغجر« خبر دادند. به گزارش ایســنا، 
دوربین های شــبکه المنار امروز )چهارشنبه( به صورت زنده 
تحرکات اشغالگرانه مجدد نیروهای رژیم صهیونیستی در بخش 
شمالی و لبنانی روستای الغجر را ثبت کردند. خبرنگار المنار 
در این باره گزارش داد که نیروهای رژیم اشــغالگر و نیروهای 
حافظ صلح آمریکا در جنوب لبنان )یونیفل( از تیم رســانه ای 
این شبکه خواســتند از این منطقه خارج شود. این شبکه در 
ادامــه گــزارش داد، برخلاف ادعاهای مطرح شــده مبنی بر 
عقب نشینی صهیونیست ها از بخش شمالی الغجر اما امروز بار 
دیگر نظامیان این رژیم اقدامات اشغالگرانه خود در این منطقه 
را از سر گرفتند. المنار همچنین از استقرار تجهیزات جدیدی 
توسط صهیونیست ها در بخش شــمالی روستای الغجر خبر 
داد. این در حالی اســت که خبرگزاری اسپوتنیک از برقراری 
آرامش شکننده در مرز لبنان و اراضی اشغالی گزارش می دهد. 
اســپوتنیک در این باره اعلام کرد کــه درپی تحرکات جدید 
صهیونیست ها در بخش شمالی روستای الغجر این آرامش هر 
لحظه ممکن است که شکسته شود و صدای انفجار در منطقه 
به گوش برسد. طبق این گزارش، همزمان نیروهای یونیفل در 
منطقه نوار مرزی لبنان و اراضی اشغالی درحالت آماده باش قرار 
دارند و به صورت مرتب درحال گشت زنی در منطقه هستند. 
اســپوتنیک در ادامه اعلام کرد کــه بالگردهای یونیفل نیز به 
صــورت مرتب درحال پرواز در نوار مرزی هســتند تا مانع از 
هرگونه تخلف و اقدام تجاوزکارانه توسط صهیونیست ها شوند. 
همچنین رســانه های عبری امروز چهارشنبه فاش کردند که 
ده ها ســرباز لبنانی با لباس های غیرنظامی هفته گذشته پس 
از عبور از حصار مرزی در خط آبی که لبنان و ســرزمین های 
اشغالی فلسطین را جدا می کند، وارد منطقه شمال فلسطین 
اشغالی شدند. رادیو ارتش اشــغالگر گفت که این سربازان از 
مرز جنوب شرقی لبنان عبور کرده و به منطقه ای نزدیک برج 
مراقبت کیبوتز در شمال غربی جلیل علیا مشرف به دره هولا 
رســیدند. به نقل از میدل ایست آی، در روز ۵ ژوئیه، در حالی 
که ارتش اشغالگر مشغول انجام کارهای مهندسی در نزدیکی 
حصار مرزی بود، ۳۰ نفر از مرز اســرائیل عبور کردند، به یک 
بلدوزر که روی زمین کار می کرد نزدیک شــدند و ۲۰ دقیقه 

در منطقه ماندند. رادیو رژیم صهیونیســتی بدون ارائه شواهد 
گزارش داد، افراد غیرمســلح همراه ارتش از اعضای حزب الله 
بودند. سربازان اشــغالگر تیر هوایی شلیک کردند و نیروهای 
حافظ صلح ســازمان ملل از آنچه اتفاق افتاد مطلع شدند؛ اما 
موضوع پس از "گفت وگو" میانجیگر با طرف لبنانی حل شد. 

حــزب الله و ارتش لبنان در مورد ایــن گزارش ها هنوز اظهار 
نظری نکرده اند. نظامیان رژیم اشغالگر صهیونیستی به تازگی 
اقدامات خطرناکی را در بخش لبنانی روســتای مرزی الغجر 
واقع در شــمال این روستا انجام داده و با کشیدن حصار اقدام 
به جدا ســازی این بخش از خاک لبنان کرده اند، بخشی که از 

سوی ســازمان ملل به عنوان خاک لبنان شناخته می شود و 
هیچ بحث و مناقشــه ای درباره آن نیست. به دنبال این اقدام 
صهیونیست ها، دولت لبنان علیه رژیم اشغالگر به سازمان ملل 
شــکایت کرده و خواهان خروج بی قید و شــرط آن از تمامی 

اراضی اشغالی لبنان شده است.

مقام های کوبــا با انتقاد از اقدام اخیر 
ایالات متحده در مســتقر کردن یک 
زیردریایی هسته ای در پایگاه نظامی 
خود در خلیــج گوآنتانامو، این اقدام 
را به عنوان »تشــدید تحریک آمیز« 
به گزارش  تنش ها محکوم کردنــد. 
ایســنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، 
این اقدام درســت چند هفته پس از 
آن انجام شــده که واشنگتن مدعی 
شــد یک پایگاه »جاسوسی« چینی 
در کوبا مســتقر شده است؛ اتهاماتی 
که هاوانا و پکن مردود دانســتند. در 
ژوئن ســال جاری میلادی، هاوانا و 
پکن گزارش های مقام های آمریکایی 
را کــه مدعی شــدند چیــن از کوبا 
به عنــوان یک پایگاه »جاسوســی« 
و  کردنــد  رد  می کنــد،  اســتفاده 
واشنگتن هم شواهدی دال بر وجود 
چنیــن پایگاهی ارائه نکــرد. وزارت 
خارجه کوبا در بیانیه ای با اشــاره به 
تحرکات تحریک آمیز واشنگتن اعلام 
کــرد: حضور یک زیردریایی اتمی در 
این برهه زمانی این مســاله را مطرح 
می کند که چه دلیل نظامی پشت این 
اقدام، آن هم در این منطقه صلح آمیز 
در جهان وجود دارد. این وزارتخانه در 
بیانیه خود نسبت به خطرات حضور 
زیردریایی های هســته ای و نیروهای 
مسلح در منطقه کارائیب هشدار داد 
و اعلام کرد که پیشــینه پایگاه های 

ایــالات متحده در سراســر  نظامی 
منطقه تهدیدی علیه حق حاکمیت 
این مناطق است. وزارت امور خارجه 
بر درخواســت هایش  کوبا همچنین 
از آمریکا بــرای پایان دادن به حضور 
نظامی در ایــن جزیره تاکید کرده و 
گفت: این مســاله تنهــا باعث لطمه 
زدن بــه حق حاکمیت کوبا شــده و 
به اقداماتی چون بازداشــت، شکنجه 
و نقض سیســتماتیک حقوق بشــر 
منجر می شود. روسای نظامی آمریکا 
برنامه های خــود را در اســتفاده از 
ظرفیت های جنگی برای مطرح کردن 
جاه طلبی های آمریکا بر منابع طبیعی 
منطقه علنی کرده اند. واشــنگتن از 
اعلام اینکه یــک زیردریایی در این 
پایگاه نظامی حضور دارد یا خیر امتناع 
کرده اســت. همچنین وزارت خارجه 
کوبا اعلام نکرده که آیا این زیردریایی 
مسلح اســت یا خیر اما تاکید داشت 
که این زیردریایــی از پنجم ژوئیه تا 
هشــتم ماه جاری میلادی در پایگاه 
مذکور بود. وزارت امور خارجه ایالات 
متحده نیــز از دادن جزئیات درباره 
تحرکات این زیردریایی امتناع کرده 
و گفته که کوبا به دنبال این بوده که 
توجه جهانی را از ســالگرد بزرگترین 
اعتراضات خیابانی، منحرف کند. روز 
دوشنبه، کوبا آمریکا را به عنوان عامل 

تحریک این ناآرامی ها معرفی کرد.

اعتراض کوبا به 
حضور زیردریایی 
اتمی آمریکا در 
خلیج گوآنتانامو

زلنسکی: تضمین های امنیتی نباید 

جایگزین عضویت اوکراین در ناتو شود

به گزارش ایسنا به نقل از گاردین، ینس استولتنبرگ، دبیرکل 
ناتو در کنفرانس مطبوعاتی مشــترک با ولودیمیر زلنســکی، 
رئیس جمهور اوکراین گفــت: اوکراین اکنون بیش از هر زمان 
دیگری به ناتو نزدیک شــده اســت. به امیــد روزی که ما به 

عنوان متحد با یکدیگر ملاقات کنیم. اســتولتنبرگ افزود: »ما 
باید اطمینان حاصل کنیم که وقتــی این جنگ به پایان می 
رســد، ترتیبات معتبری برای امنیت اوکرایــن وجود دارد که 
به جلوگیری از هرگونه تجاوز آینده روســیه پس از پایان این 
جنگ کمک می کند.« اســتولتنبرگ تصریح کرد: فوری ترین 
وظیفــه در حال حاضر این اســت که اطمینان حاصل شــود 
اوکراین به اندازه کافی ســلاح دارد. دبیرکل ناتو تاکید کرد که 
این ائتلاف »تا زمانی که طول بکشد« در کنار اوکراین خواهد 

ماند. او پیشــنهاد کرد که این کشور اکنون با کشورهای عضو 
»برابر« است. دبیرکل ناتو یک بسته سه قسمتی را برای نزدیک 
کردن اوکراین به ناتو اعلام کرد که شامل برنامه ای چندگانه از 
کمک های عملی، تأســیس شورای جدید ناتو-اوکراین و تأیید 
مجدد این که اوکراین به عضویت ناتو می آید... و حذف الزامات 
طرح اقدام عضویت است«. او درباره عضویت این کشور گفت که 
ائتلاف در صورت توافق متحدان و تحقق شرایط، دعوتنامه ای 

برای پیوستن به آن صادر خواهد کرد. 

ویلیام برنز، رئیس ســیا .رسانه های روســی گزارش دادند که مدیر سیا و همتای روس او در اواخر ژوئن در تماس تلفنی 
درباره » اقدامات بعدی در اوکراین« صحبت کردند. به گزارش ایسنا، خبرگزاری تاس می گوید سرگئی ناریشکین، رئیس 
اطلاعات خارجی روســیه، با ویلیام برنز، رئیس سازمان سیا به بهانه گفت وگو با "همکار آمریکایی" درباره رویدادهای ۲۴ 
ژوئن - شورش واگنر، صحبت کرد. ناریشکین گفت: در این تماس یک ساعته ما همچنین در مورد اینکه با اوکراین چه 
کنیم صحبت کردیم. شورش گروه واگنر، به رهبری یوگنی پریگوژین، پس از معامله ای که بلاروس بین کرملین و رئیس 
واگنر انجام داد، پایان یافت. بنا به گزارش نیویورک تایمز، برنز پس از شــورش با همتای روس خود تماس گرفت تا به 
کرملین اطمینان دهد که ایالات متحده نقشی در آن ندارد. این دو رئیس جاسوسی از زمان آغاز جنگ روسیه در اوکراین، 
یک خط ارتباطی را حفظ کرده اند. تاس به نقل از  ناریشــکین گفت که این امکان وجود دارد که این دو شخصاً ملاقات 
کنند. آخرین ملاقات علنی آنها در نوامبر گذشته در ترکیه بود، زمانی که مقامات آمریکایی گفتند برنز به روسیه در مورد 

عواقب استفاده از سلاح های هسته ای هشدار داده و موضوع زندانیان آمریکایی در روسیه را مطرح کرده است.

به گزارش ایلنا به نقل از اسپوتنیک، بریتانیا تحریم هایی جدید را در رابطه با سودان اعمال کرد. 
بریتانیا امروز - چهارشــنبه- از اعمال تحریم های جدید علیه نهادهای مرتبط با ارتش سودان و 
نیروهای پشتیبانی ســریع، با توجه به آغاز درگیری ها و بحران انسانی فزاینده در این کشور از 
آوریل گذشــته خبر داد. دولت بریتانیا در بیانیه ای اعلام کرد که این تحریم ها تضمین می کند 
که هر گونه دارایی در اختیار این شــرکت ها و شرکت ها در بریتانیا مسدود می شود. این بیانیه 
افزود که این اقدامات ســختگیرانه آزادی این نهادهای مالی را با ممانعت از برخورد شهروندان، 
شــرکت ها و بانک های بریتانیا با آن ها محدود می کند و طرفین را برای مشارکت در روند صلح 

تحت فشار قرار می دهد.

رایزنی تلفنی رئیس سیا با همتای روس درباره 
اوکراین

بریتانیا تحریم هایی جدید در رابطه با 
سودان اعمال کرد
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رضا بابک که در دوران فعالیت خــود در گروه تئاتر کانون پرورش 
فکری با احمدرضا احمدی همکاری و نشســت و برخاست داشته، 
از او به عنوان هنرمندی دوست داشتنی، خوش فکر، خوش برخورد، 
خوش پوش و بســیار جسور یاد می کند. این بازیگر که از درگذشت 
احمدرضا احمدی غمگین اســت، به ایسنا می گوید: در کار هنری، 
داشتن جسارت بســیار مهم است و احمدرضا احمدی هم در شعر 
خود جســور بود و هم در تمام شاخه های هنری دیگر. او در نوشتن 
فیلمنامه، نمایشنامه، نقاشــی، گویندگی و حتی بازیگری صاحب 
تجربه بود و در همه اینها هم جســارتش نمایــان بود. بابک ادامه 
می دهد: خیلی دور نیست که او را در نمایشگاه نقاشی اش دیدم. بعد 
از مدت ها او را در آغوش کشیدم و بر چهره اش بوسه زدم. می دانستم 
که مدتی است بیماری اذیتش می کند ولی چیزی از شوخ طبعی اش 
کم نشده بود. او همیشه شوخ طبعی و حاضرجوابی طنازانه ای داشت.

این کارگردان تئاتر که گاهی هم شــعر می گوید و نقاشی می کشد، 
اضافه می کند: نسل خوشبختی بودیم ما که در نوجوانی و جوانی مان 
این بخت را داشتیم که شاعران و نویسندگان بزرگ معاصر را ببینیم؛ 
انســان هایی بزرگ و هنرمندانی تاثیرگذار. مهم ترین ویژگی که در 
اغلب آنان مشــترک بود، جسارت شــان بود در نوآوری و شکستن 
قالب های کهنه و احمدرضا احمدی یکی از پیشقراولان این جنبش 
بود. او با اشاره به سال های حضور احمدرضا احمدی در کانون پرورش 
فکری کــودکان و نوجوانان که همزمان با فعالیت اولین گروه تئاتر 
کانون هم بوده، یادآوری می کند: من به همراه بهرام شــاه محمدلو، 
مرضیه برومند، سوســن فرخ نیا، علیرضا هدایــی و اردوان مفید در 
اولین گروه تئاتر کانون و زیر نظر دان لافون فعالیت می کردیم و این 
بخت را داشــتیم تا علاوه بر همکاری با هنرمند بزرگی مانند بیژن 
مفید، از هم صحبتی با احمدرضا احمدی هم بهره مند شویم. او گاهی 
هم برای مان مضمون می ساخت و کمک مان می کرد، تئاترهای مان 
را می دید و حتی گاه ما را به خانه اش دعوت می کرد. بابک با تاکید 
بر تاثیرات مهم کانــون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و حضور 
هنرمندانی چون عباس کیارستمی، حسین علیزاده، بهرام بیضایی 
و ... در ایــن مرکز، یادآوری می کند: در کانون چند کار را به صورت 
صفحه منتشر و آثار بزرگان کشور را همچون نیما یوشیج و دیگران 
به کودکان و نوجوانان معرفی کردیم که احمدرضا احمدی، بخشی 
از آنها را کارگردانی کرده بود و ما صداپیشه بودیم. او ادامه می دهد: 
احمدرضا احمدی بزرگ بود و شاعری چیره دست و نقاشی هایش آدم 
را یاد نقاشی های سهراب سپهری می انداخت، در بازی اش با رنگ ها و 
حتی در بی رنگی ها. این هنرمند که به فعالیت در شاخه های مختلف 
هنری علاقه مند است، می گوید: برای من که نزد دوستانم به »رضا 
پروژه« مشــهور هستم و دوست دارم در رشته های گوناگون هنری 
کار کنــم، احمدرضا احمدی نازنین الگوی خوبی بود چون در همه 

کارهایش نوآوری و جسارت داشت.

کشف غافلگیرکننده سکه های طلا

یک مرد ســاکن ایالات متحده آمریکا هنگام حفاری در مزرعه اش، 
مجموعه بزرگی از سکه های تاریخی طلا و نقره کشف کرد. به گزارش 
ایســنا به نقل از لایوساینس،   یک مرد اهل ایالت »کنتاکی« چندی 
پیش مشــغول حفــاری در مزرعه اش بود کــه در کمال غافلگیری 
بیش از ۷۰۰ ســکه متعلق به دوره جنگ داخلی آمریکا را کشــف 
کرد. این مجموعه ســکه های تاریخی، صدها سکه طلای آمریکایی 
متعلــق به بازه زمانی ۱۸۴۰ تا ۱۸۶۳ میلادی و چند ســکه نقره را 
شــامل می شود. به گفته کارشناسانی که اصالت این سکه ها را تایید 
کرده انــد ۹۵ درصــد از این مجموعه را دلارهای طــلا، ۲۰ مورد از 
ســکه ها را ســکه های ۱۰ دلاری »آزادی« و هشت مورد سکه ۲۰ 

دلاری »آزادی« تشکیل داده است. 

رضا بابک از احمدرضا احمدی می گوید

احمدرضا احمدی الگوی 
»رضا پروژه« بود

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

مکسوس تریتوری، شاسی بلند آفرود چینی

بازار خودروی چین طی چند سال اخیر تغییر کرده است و وانت ها و شاسی بلندهای بزرگ بین خریداران محبوب شده اند. درنتیجه، بسیاری 
از خودروسازان چینی اقدام به ساخت خودروهای هیجان انگیز جدیدی برای آفرود، تعطیلات و فعالیت هایی ازاین دست کرده اند. گروه سایک 
هم از این قاعده مســتثنی نیست و چند ماه پیش در نمایشگاه چنگدو شاسی بلند بزرگ و آفرودی جدیدی را از طریق برند مکسوس خود 
معرفی کرد. این خودرو لینگدی )Lingdi( نام دارد که در چینی به معنای تریتوری )Territory( یا قلمرو اســت. این شاســی بلند جدید که از 
شاســی نردبانی استفاده می کند، حالا هم زمان با بایک BJ۶۰ برای فروش در بازار چین عرضه شده است. BJ۶۰ هم یک شاسی بلند آفرودی 
جدید دیگر با شاسی مستقل است و بنابراین، این دو شاسی بلند جدید چینی قطعاً به رقبای مستقیم یکدیگر تبدیل خواهند شد. پیشینه 
مکسوس به یک شرکت بریتانیایی بنام گروه LDV بازمی گردد که در سال ۱۹۹۳ تأسیس شد. در سال ۲۰۰۶ مالکیت این شرکت از روور به 
شرکت روسی گاز انتقال یافت، سپس به دست شرکت اکو کانسپت افتاد و سرانجام در سال ۲۰۱۰ به گروه چینی سایک رسید. مکسوس نام 
سری ون هایی بود که از سال ۲۰۰۴ توسط LDV تولید می شدند و بعداً سایک نام این برند را به مکسوس تغییر داد؛ بنابراین، در حال حاضر 

مکسوس یک برند چینی است که به تولید انواع شاسی بلندها، ون ها و پیکاپ ها می پردازد.

گمانه زنی ها درباره آینده جهانبخش و فاینورد
 ،voetbalrotterdam رسانه هلندی از احتمال رفتن علیرضا جهانبخش از تیم فاینورد هلند نوشت. به گزارش ایسنا و به نقل از سایت
علیرضا جهانبخش ممکن است فاینورد را در پنجره نقل وانتقالات تابستانی ترک کند. هنوز هیچ چیز مشخصی در مورد مهاجم 
ایرانی در باشــگاه فاینورد وجود ندارد. فاینورد مایل است پیشنهادات رســیده درباره جهانبخش را بررسی کند. جهانبخش در 
تابستان ۲۰۲۱ از برایتون انگلیس به فاینورد هلند پیوست. فصل گذشته وینگر ایرانی با تیم فاینورد روتردام قهرمان شد. بازیکن 
ایرانی فصل قبل ۲۸ بازی در لیگ برتر هلند انجام داد. و ۵ بار گلزنی کرد و ۷ پاس گل داد. قرارداد این ملی پوش ایرانی تا اواسط 
سال ۲۰۲۴ اعتبار دارد. علیرضا جهانبخش که سابقه آقای گلی را در لیگ هلند دارد، توانست برای اولین بار عنوان قهرمانی لیگ 
فوتبال هلند را به دست بیاورد تا نخستین ایرانی لقب گیرد که توانسته است در لیگ هلند قهرمان شود. فاینورد با این قهرمانی 
جواز حضور در دور گروهی لیگ قهرمانان اروپا را برای فصل بعد به دست آورد و در صورتی که بازیکن ایرانی در فاینورد بماند، 

می تواند اولین حضورش را در لیگ قهرمانان اروپا تجربه کند.

پیشنهاد

چهره روز

دانه زیر برف

کتــاب دانه زیر بــرف دنباله کتاب نان و شــراب از 
نویسنده ایتالیایی، اینیاتسیو سیلونه است. رمانی که 
سیلونه آن را مهم ترین کتاب خود می داند و درباره آن 
می گوید: »تنها کتابی است که جرات می کنم گاهی 
تکه هایی از آن را دوباره بخوانم. کتابی که باید با ذهنی 
آسوده و خیالی راحت آن را خواند.« اینیاتسیو سیلونه 
دوران کودکی ســختی داشت و در فقر و تنگدستی 
بزرگ شــد. در زلزله ســال ۱۹۱۵ پدر و مادر و پنج 
برادر خود را از دست داد و بی خانمان شد. تحصیلات 
دبیرستانی اش را در موسسه ای مذهبیادامه داد و پس 
از اتمام تحصیلات، سوسیالیست شد و در سال ۱۹۲۱ 
یکی از بنیان گذاران حزب کمونیســت ایتالیا بود. در 
فاصله سال های ۱۹۲۱ تا ۱۹۳۱ وی یکی از سازمان 
دهندگان فعالیت های مخفی ضدفاشیستی بشمار می رفت. مدتی در مسکو بود و پس از آنکه در 
ســال ۱۹۳۰ از حزب کمونیست ایتالیا اخراج شد در ســوئیس اقامت گزید. در سوئیس بود که 
»نویسنده« شد و شاهکارهایی مانند »نان و شراب« و »دانه زیر برف« را خلق کرد. این دو کتاب 
را می توان شــالوده زندگی و تفکر نویسنده در نظر گرفت. سیلونه در سوئیس به فعالیت های ضد 
فاشیســتی و مبارزات غیرعلنی خود با داستگاه دیکتاتوری موسولینی ادامه داد و تا پایان عمر به 
فعالیت های سیاســی خود ادامه داد. سیلونه کتاب نان و شــراب را در سال ۱۹۳۷ منتشر کرد و 
ســپس در ســال ۱۹۴۰ کتاب دانه زیر برف را که ادامه نان و شــراب است، منتشر کرد. *توجه: 
همان طور که اشاره شد، کتاب دانه زیر برف دنباله کتاب نان و شراب است. بنابراین اگر شما کتاب 
نان و شراب را نخوانده اید، مطالعه این مطلب ممکن است باعث افشای بخش های مهمی از کتاب 
نان و شــراب شود. ضمن اینکه درک مفاهیم این کتاب با آگاهی از سرنوشت شخصیت اصلی، و 

ماجراهایی که در کتاب نان و شراب بر سر او آمد، بسیار آسان تر است.

فرامرز پایور

موسیقی دان ایرانی، ردیف دان، آهنگ ساز، مدرس 
و نوازنده ســنتور و محقق موسیقی ایرانی بود. وی 
چهره ماندگار و یکی از تأثیرگذارترین های موسیقی 
ایرانی اســت فرامرز پایور در ۲۱ بهمن ۱۳۱۱ در 
تهران به دنیا آمد. پدرش علی پایور، هنرمند نقاش 
و استاد زبان فرانسه در دانشگاه تهران و پدربزرگش 
مصورالدوله، نقاش چیره دســت دوره قاجار بود که 
با نواختن ویولن، ســنتور و سه تار آشنایی داشت.

پایور، تحصیلات ابتدایی و متوســطه را در دبستان 
عســجدی و دبیرســتان دارالفنون تهران به پایان 
رساند. او در ســال ۱۳۳۱ وارد خدمت نظام شد و 
یک سال بعد به استخدام وزارت دارایی درآمد. وی 
در ۱۷ سالگی، آموزش موسیقی را نزد »ابوالحسن 
صبا« آغاز کرد در مدت شــش سال ردیف موسیقی را فراگرفت.هنگامی که فرامرز پایور برای 
فراگیری ســنتور به کلاس درس »ابوالحسن صبا« در خیابان ظهیرالاسلام رفت، سه سال از 
درگذشت آخرین بازماندهٔ سنتورنوازان افسانه ای از نسل پیشین، »حبیب سماعی« می گذشت. 
ابوالحســن صبا که خود در دوره نوجوانی، ســنتورنوازی را نزد »علی اکبرخان شــاهی« و با 
تکنیکی گوناگون با روش خاندان ســماعی فراگرفته بود، پس از مدتی نشست و برخاست با 
»حبیب سماعی«، روش سنتورنوازی او را برتر از استاد پیشین خود یافت؛ بنابراین با کوشش 
فراوان پاره ای از بداهه نوازی های وی را نت نویســی کرد. سپس »ابوالحسن صبا« کوشش کرد 
تا با آموزش روش درست سنتورنوازی به شماری از شاگردانش، از برافتادن روش سنتورنوازی 
نزدیک به آیین های هنری و زیباشناســی موسیقی دستگاهی ایران جلوگیری کند. در همین 
دوران، فرامرز پایور، یکی از برجسته ترین شاگردان »صبا« شد و تا سال ۱۳۳۶ که »ابوالحسن 

صبا« درگذشت، از آموزش های وی بهره برد.

فرهنگ

»میلان کوندرا«، از بزرگ ترین نویسندگان ادبیات جهان 
در سن ۹۴ سالگی درگذشت. به گزارش ایسنا به نقل از 
رویترز، »میلان کوندرا« نویســنده فرانسوی چک تبار و 
خالق رمان معروف »سبکی تحمل ناپذیر هستی«  پس از 
یک بیماری طولانی در سن ۹۴ سالگی در شهر پاریس 
از دنیا رفت.  »کوندرا« در شــهر برنو چک متولد شــد 
اما در ســال ۱۹۷۵ پس از طرد شدن به دلیل انتقاد از 
تهاجم شوروی به چکسلواکی به فرانسه مهاجرت کرد. او 
به خاطر سبکی که مضامین و شخصیت هایی را به تصویر 
می کشد که بین واقعیت پیش پا افتاده زندگی روزمره و 
دنیای متعالی ایده ها شناورند، تحسین می شود.  اولین 
رمان کوندرا  با عنوان »شوخی« در سال ۱۹۶۷ منتشر 
شــد و تصویری کوبنده از رژیم کمونیستی چکسلواکی 
ارائه داد. این اثر اولین گام در مسیر کوندرا به سوی تبدیل شدن او به یک منتقد در تبعید بود.  او در 
سال ۱۹۷۶ به روزنامه فرانسوی لوموند گفته بود که سیاسی خواندن آثارش به معنای ساده سازی بیش 
از حد و در نتیجه پنهان کردن اهمیت واقعی آن هاست.  رمان »سبکی تحمل ناپذیر هستی« که در ایران 
با نام »بار هستی« هم ترجمه شده، در سال ۱۹۸۴ منتشر شد. این رمان محبوب ترین کتاب »کوندرا« 
به حســاب می آید که به مشکلات یک زوج با یکدیگر و دشواری ســازگاری با زندگی در چکسلواکی 
می پردازد. در سال ۱۹۸۸، کارگردان آمریکایی »فیلیپ کافمن« فیلمی بر اساس این کتاب به همین نام 
ساخت. با وجود این که کوندرا معتقد است رمان هایش برای ساخت فیلم مناسب نیستند، اما در ساخت 
این فیلم به عنوان مشــاور همکاری داشت. در ادامه و در ســال ۱۹۹۰ رمان »جاودانگی« از »کوندرا« 
به بازار آمد که در مقایســه با ســایر آثار او، که بیش تر تفکرات سیاسی را مطرح می کنند، این کتاب از 

درون مایه  فلسفی بیش تر و عمیق تری برخوردار است و مفاهیم جهانی تری را در خود می گنجاند.

»میلان کوندرا« درگذشت
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